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  KontaKty a úřední hodiny oú

Adresa: U Silnice 151, 252 31 Všenory
Datová schránka: r3qaw5f
Email: obec@vsenory.cz
Telefonní spojení: 257 711 010, 257 711 189, 602 691 663
Kontaktní osoby: 
Markéta Mulíčková, marketa.mulickova@vsenory.cz
Jitka Vinš Adlerová, jitka.vins@vsenory.cz
Mgr. Mariya Revta, mariya.revta@vsenory.cz
Úřední hodiny od 1. 7. 2019 – POZOR ZMĚNA
Pondělí 8–12
Úterý ZAVŘENO
Středa 8–12 a 13–18
Čtvrtek 8–12
Pátek ZAVŘENO
Starostka obce: Lenka Nejedlíková
Email: lenka.nejedlikova@vsenory.cz (starosta@vsenory.cz)
Telefon: 602 376 290
Úřední hodiny starostka: čtvrtek 15–18
Místostarostka obce: Mgr. Alena Sahánková
Email: alena.sahankova@vsenory.cz (mistostarosta@vsenory.cz)

  Stavební úřad pro obec všenory

Adresa: Vítova 61, 252 29 Dobřichovice
Telefonní spojení: 257 711 402, 724 520 610
Email: stavebniurad@dobrichovice.cz
Kontaktní osoby: Ing. Iveta Radovnická, Ing. Šárka Nejedlá
Stavební úřad vyřizuje:
■  územní rozhodnutí (v územním řízení anebo 

ve zjednodušeném územním řízení)
■  územní souhlas
■  územně plánovací informaci
■  ohlášení staveb
■  stavební řízení (včetně změn staveb před dokončením)
■  užívání staveb (na základě oznámení užívání anebo 

kolaudačního souhlasu)
■  předčasné užívání staveb
■  zkušební provoz staveb
■  změny v užívání staveb
■  povolení odstranění staveb (nebo nařízení odstranění staveb)
■  další činnosti dle stavebního zákona

  Matriční úřad pro všenory

Adresa: Vítova 61, 252 29 Dobřichovice
Telefonní spojení: 257 712 478, 605 205 478 
Email: matrika@dobrichovice.cz, nemcova@dobrichovice.cz
Kontaktní osoba: Marcela Němcová

  MíStní poplatKy 2019

Obecní úřad informuje, že místní poplatky za psy a za odpady 
byly splatné do 31. 3. 2019 a že tyto poplatky jsou povinné. 
Osvobozeny od poplatku za odpady jsou pouze děti narozené 
v daném kalendářním roce a osoby, které se prokazatelně 

zdržují mimo území ČR, a to v průběhu celého příslušného 
roku. Včas nezaplacené poplatky může OÚ zvýšit až 
na trojnásobek.
Prosíme tedy ty z Vás, kteří jste dosud poplatky neuhradili, 
abyste tak učinili neprodleně, a to:
Odpady
Částka za trvale hlášené obyvatele: 700 Kč/1 osoba
Částka za objekt, ve kterém není hlášena trvale žijící osoba 
(např. rekreační objekt): 700 Kč/objekt
Na účet obce: 0389513399/0800
Variabilní symbol pro RD: 500 + číslo popisné (např. 500413)
Variabilní symbol pro chaty: 501 + číslo evidenční (např. 501413)
Psi
Poplatek platí občané trvale hlášení ve Všenorech. Poplatek 
za psa je 300 Kč. Důchodci platí 200 Kč. Částka za každého 
dalšího psa: 450 Kč. Důchodci platí 300 Kč. 
Na účet obce: 0389513399/0800
Variabilní symbol: 100+ číslo popisné/ (např. 100413)
Variabilní symbol: 101+ číslo evidenční (např. 101413)
Prosíme majitele psů, aby nás v průběhu roku informovali, 
pokud pes zemře, jinak se musí uhradit poplatek za cely rok.  
Poplatky za odpady a psy je možno uhradit také na obecním 
úřadě.

   vývoz popelnic  
a odpadKových Košů

Popelnice na bioodpad: 1 x 14 dnů, liché týdny ve středu
Směsný komunální odpad: 1x týdně, úterý
Plasty, papír: 2x týdně
Sklo: 1x týdně
Odpadkové koše: 1x týdně, úterý nebo středa

   velKoobjeMové Kontejnery 
a nebezpečný odpad: 

11.–13. října 2019
Kontejnery na velkoobjemový odpad budou na obvyklých 
místech u samoobsluhy, Na Návsi, na Montaně, u školy.
Bude zajištěn svoz nebezpečného odpadu. 

   hlášení poruch veřejného 
oSvětlení

V případě poruchy veřejného osvětlení (i nesvítící lampy) 
kontaktujte prosím pana Bc. Vladislava Cmírala ze společnosti 
Elektroštika formou SMS na telefon: 731 549 643 nebo na mail: 
cmiral@elektrostika.cz. Ve zprávě prosím uveďte číslo lampy, 
kterým je označena (pro snadnou identifikaci), popřípadě ulici 
a číslo popisné. Děkujeme.

odpady

Dosud za odpady nezaplatilo  cca 30 % všech povinných. 

30 %
nezaplaceno

70 %
zaplaceno
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Městská policie na úřadě 

Kdy: každou středu od 16,15 hodin do 18 hodin na OÚ Všenory
Telefonní kontakt: 775 718 588 (příjem oznámení)
Email: mp.revnice@revnice.cz
S čím se může občan obrátit na strážníky  
Městské policie Řevnice:
Městská policie při zabezpečování místních záležitostí veřejné-
ho pořádku a plnění dalších úkolů podle zákona č. 553/1991 Sb. 
o obecní policii nebo jiného zvláštního zákona:
a) Přispívá k ochraně a bezpečnosti osob a majetku – můžete se 

tudíž na strážníky obrátit při podezření ze spáchání přestupku 
nebo trestného činu, kdy strážník je povinen věc prověřit a uči-
nit nezbytná opatření ke zjednání nápravy (přestupek oznámit 
příslušnému orgánu nebo podezření z trestného činu oznámit 
Policii ČR)

b) Dohlíží na dodržování pravidel občanského soužití – na strážní-
ka se tedy můžete obrátit, když někdo někoho urazí, fyzicky jej 
napadne, někdo někomu vyhrožuje fyzickým napadením nebo 
někdo někomu činí schválnosti apod. 

c) Dohlíží na  dodržování obecně závazných vyhlášek a  nařízení 
obce – na  strážníka se můžete obrátit při podezření, že byla 
porušena Obecně závazná vyhláška nebo nařízení obce (volně 
pobíhající psi, požívání alkoholu na veřejnosti, rušení nočního 
klidu apod.)

d) Podílí se v rozsahu stanoveném zákonem č. 553/1991 Sb. o obec-
ní policii nebo zvláštním zákonem na dohledu na bezpečnost 
a plynulost provozu na pozemních komunikacích – dodržování 
zákazových a  příkazových dopravních značek na  území obce, 
parkování tam, kde je to zakázáno apod.

e) Podílí se na dodržování právních předpisů o ochraně veřejného 
pořádku a v rozsahu svých povinností a oprávnění stanovených 
zákonem č. 553/1991 Sb. o  obecní policii nebo zvláštním zá-
konem činí opatření k  jejich obnovení – na strážníka se tudíž 
můžete obrátit při rušení nočního klidu, pokud někdo vzbudí 
veřejné pohoršení, znečistí veřejné prostranství 

f ) Podílí se na prevenci kriminality v obci – na strážníka se můžete 
vždy obrátit ve věcech podezření spáchání trestné činnosti nebo 
při předání poznatku o osobách páchajících trestnou činnost, kdy 
městská policie neprodleně tyto poznatky předává Policii ČR.

g) Provádí dohled nad dodržováním čistoty na  veřejných pro-
stranstvích v  obci – venčení psů, zakládání černých skládek, 
odhazování odpadků apod. 

Obecně řečeno, na  strážníky městské policie se můžete obrátit 
s  jakoukoli informací, podezřením nebo dotazem. Strážník je dle 
ust. § 6 odstavce 3 zákona č. 553/1991 Sb. o obecní policii povinen 
poskytnout pomoc v rozsahu svých oprávnění a povinností podle 
tohoto nebo zvláštního zákona každému, kdo o  ni požádá, po-
případě učinit nezbytná opatření ke zjednání nápravy (oznámení 
věci Policii ČR nebo jinému orgánu, který zjednání nápravy zajistí).

nové lavičky, stojan na kola a poštovní schránky

t  �Stojan na kola 
q  �na nádraží Všenory

t  �Lavičky 
na Všenorském 
a Mokropeském 
hřbitově 

t  �Poštovní schránky jsou nově
q  �u budovy obecního úřadu 

a na budově bývalé pošty
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Na konci května byla podána žádost o do-
taci na  výkup a  obnovu sálu. Vhodný 

dotační titul objevila starostka Lenka Ne-

jedlíková na začátku roku 2019 během řady 
školení, kterých se účastnila, a v rekordním 
čase připravila všechny nezbytné podklady 

a  přílohy k  podání žádosti. Výzva pro ža-
datele z řad obcí přišla od Ministerstva pro 
místní rozvoj, program se jmenuje „Podpo-
ra regenerace brownfieldů pro nepodnika-
telské využití“ a  podrobnosti o  něm nalez-
nete na  stránkách http://www.brownfieldy.
eu. Bylo třeba postupovat velice rychle, pro-
tože šance na získání takové dotace se už ne-
musí opakovat. Peníze ze státního rozpočtu 
na tento program jsou sice alokované na tří-
leté období, ale zde více než kde jinde platí 
známé přísloví o tom, že kdo dříve přijde…

Nejprve bylo třeba nechat objekt za-
psat do  seznamu brownfieldů, evidované-
ho agenturou Czech Invest. Pak bylo třeba 
vstoupit v  jednání se zástupci Ministerstva 
pro místní rozvoj – zastupitelé se účastnili 
několika seminářů pro žadatele – a násled-
ně vypracovat podrobný projektový záměr 
včetně rozpočtu, vše samozřejmě v součin-
nosti a se souhlasem majitele objektu. 

Máme šanci na obnovu a využívání kulturního sálu u zdenky. 
Sen řady všenoráků, aby se sál u zdenky stal znovu dějištěm 
kulturních a společenských akcí obce, má nyní reálnou šanci, 
aby se splnil! 

Kulturní sál 
u Zdenky

1
2

4

3
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objekt nebo areál, který se uchází 
o dotaci, musí splňovat poměrně 
přísná kritéria:
■  musí se nalézat v intravilánu obce, 
■  nesmí být v záplavovém nebo 

poddolovaném území,
■  musí se jednat o opuštěnou, zchátralou 

stavbu ve špatném technickém stavu, 
kterou nelze už jiným způsobem 
revitalizovat,

■  budoucí využití musí mít veřejně 
prospěšný charakter (obecní či kulturní 
dům, školské zařízení, klubovny),

■  pouze 20 % podlahové plochy smí 
být využito pro podnikání (například 
kavárna, infocentrum s prodejem 
propagačních předmětů, provozovny, 
sociální služby),

■  dotace musí být vyčerpána do tří let 
po obdržení,

■  objekt po rekonstrukci nesmí sloužit 
k bydlení.

Náš projekt na revitalizaci kulturního sálu 
projde nejprve formální kontrolou a potom 
bude posuzován z hlediska kvality záměru. 
Výsledek řízení budeme znát na konci října. 
Pokud vše dobře dopadne, nadělíme si pod 
stromeček jedno splněné přání! A pokud ne, 
máme ještě dva roky šanci podat vylepšenou 
žádost do téhož programu znovu. 

revitalizace kulturního domu 
včetně přilehlých pozemků
Areál je z tohoto hlediska vhodnou volbou, 
protože:
■  nachází se přímo v historickém jádru 

obce,
■  byl jedním z nejstarších zastavěných 

pozemků, ze kterého se v minulosti 
přirozeně rozvíjela další zástavba,

■  stála zde jedna z prvních výletních 
zahradních restaurací s hotelem, 
svého druhu nejstarší zařízení tohoto 
typu v západním okolí Prahy (70. léta 
19. století),

■  navazuje přímo na areál historického 
lesoparku, který byl záměrně vybudován 
jako relaxační zóna a ve kterém se 
nachází několik drobných stavebních 
památek, s návazností na údolí a přírodní 
nivu řeky Berounky,

■  má potenciál stát se východiskem 
turistických pěších a cyklistických tras, 
nalézá se přímo u autobusové zastávky.

Sál s předsálím – jak šel čas ve všenorech
1870–2020 – 150 let
■  víceúčelový sál: pódium, stoly, taneční parket, zázemí
■  infopoint se zaměřením na region Dolní Berounka
■  muzejní kavárna s venkovní terasou – expozice tematicky zaměřena na trávení 

dovolené za první republiky, fenomén říčních lázní a trampských osad
■  Všenorské muzeum Mariny Cvetajevové
■  všenorská villegiatura ve fotografiích

nádvoří
■  venkovní shromaždiště pro společenské akce
■  tržiště
■  parkovací plocha 
■  nástup do sálu a venkovní kavárny
■  propojení s venkovní relaxační zónou

venkovní oddychově-rekreační zóna
■  stezka vedoucí ke kapli
■  výchozí bod cyklotrasy
■  napojení na turistické trasy 
■  využití dětského a workoutového hřiště
■  stezka podél regulovaného koryta potoka
■  terasa venkovní kavárny nad potokem
■  rybník

Kaple
■  funkční napojení na víceúčelový sál
■  společenské akce a duchovní obřady včetně ekumenických,  

rodinné obřady (svatby, křty, pohřby) se zázemím víceúčelového sálu
■  návštěvnický režim

1

2

3

4

u  �Kaple sv.Jana Křtitele

informace Z úřADu
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Vzhledem k  předchozí zkušenosti, kdy 
zastupitelé obce byli všemi deseti pro 

obrovské sídliště (nejen na  poměry Vše-
nor) na  pozemcích v  lokalitě na  Plzeňce 
a  valná většina obyvatel byla proti, jsme 
podali kandidátní listinu do  komunálních 
voleb v říjnu 2018. Naším obrovským pře-
kvapením byla jediná protikandidátka, a to 
paní Alena Sahánková. Vzhledem k tomu, 
že naším společným zájmem jsou Všeno-
ry, zachování této nádherně umístěné obce 
ve vilovém stylu budoucím generacím, je-
jich zvelebování, našli jsme velmi rychle 
společnou řeč. 

o co bych se s vámi ráda podělila
■  Předání úřadu
Nastal den D. První listopad 2018, předá-
ní úřadu. Toho jsme se zúčastnili ve  slože-
ní paní Alena Sahánková, pan Tomáš Švec 
a já. Předání proběhlo během necelých dvou 
hodin. Podepsala jsem pouze převzetí stavu 
účtů u ČNB a ČS, předání klíčů, razítka a ho-
tovost v  pokladně. Nebyl předán úvěrový 
účet s aktuální výší dluhu. Nebyl žádný pře-
dávací protokol, soupis dokladů, rozpraco-
vaných projektů, soupis smluv, soupis archi-
vu, soupis věcných břemen, obecně závazné 
vyhlášky, evidence pronájmů… nebylo pře-
dáno vůbec nic. Kancelář pana starosty byla 
předána téměř vyklizená (viz foto ze dne 
předání) Notebook jsem dostala zcela nový 

bez jakékoliv elektronické stopy, ten reálně 
používaný si pan starosta odnesl z  úřadu 
s sebou. Když jsem po několik měsíců poža-
dovala vrácení notebooku, donesl ho tehdej-
ší IT pracovník v březnu 2019 do knihovny, 
zcela nefunkční, mechanicky rozbitý.

Na úřadě tedy nebylo nic digitálně. Sdí-
lený disk na ukládání tam nikdo nepoužíval, 
nebyla evidence ničeho (smluv, projektů, 
objednávek, dotací), nevedla se spisová služ-
ba ani v  digitální ani spisové podobě, jak 
ukládá zákon 499/2004 Sb., o  archivnictví 
a spisové službě. 

Na  úřad jsem nepřišla do  přátelského 
prostředí. Byla jsem ráda, pokud mi občas 
někdo odpověděl na pozdrav. Na jakýkoliv 
dotaz mi bylo odpovězeno „TO SI DĚLAL 
STAROSTA SÁM“. Takže bez jakýchko-
liv informací, bez jakékoliv evidence a bez 
souvislostí, které by bylo možno vyčíst ze 
spisové služby (dokumenty se zde neuklá-
daly), jsem začala pracovat. Domnívala 
jsem se, že kolegyně se mnou nespolupra-
cují, ale časem jsem zjistila, že ony prostě 
věci, na  které se ptám a  které jsou jinde 
samozřejmostí, nikdy nedělaly. A  musela 
jsem informace získávat, jak to jen šlo. Měla 
jsem a  stále mám několik schůzek denně, 
tak jsem se pomalu ale jistě dopátrávala 
podkladů a smluv.

V  prosinci, přesně v  den, kdy měl při-
jít pan auditor, onemocněla paní účetní. 
O  účetnictví obce věděla jen ona. Ještě si 
pak v  prosinci vzala dovolenou, pracovala 
týden v lednu a opět onemocněla. Podklady, 
které na obci existovaly, jsme dali nějak do-
hromady a hodně nám pomohly paní účetní 
z dvou okolních obcí. Najít pro obec účetní 
je obrovský problém. Od  května již máme 
úžasnou a zkušenou paní účetní, věřím, že 
trvale a že audit za rok 2019 již nedá panu 
auditorovi a ostatním tolik práce.

Po několika personálních změnách, snad 
již v  definitivním složení, všichni společně 
sdílíme názor, že se obec Všenory při své 

činnosti musí řídit zákony. Ono totiž platí, 
že veřejná správa smí jen to, co jí zákon do-
voluje. Občan smí to, co mu nezakazuje. Ale 
k úřadu se ještě dostaneme.

■  Přezkum hosPodaření  
obce Všenory za rok 2018

Přezkum hospodaření probíhal na  obci 
od  prosince 2018 a  nyní je zveřejněn 
na  úřední desce obce (www.vsenory.cz). 
Velmi děkuji panu auditorovi za trpělivost 
a  všem zúčastněným za  skvělou spolu-
práci. Přezkum hospodaření za  rok 2018 
tentokrát neproběhl bez výhrad, z  au-
ditu cituji: „V  účetnictví obce jsou za  rok 
2018 zaúčtovány faktury na stavební práce 
a služby od společnosti VYKAS s.r.o. v celko-
vé hodnotě 5.813.366 Kč. K těmto fakturám 
(celkem 51) byla předložena pouze rámcová 
smlouva uzavřená dne 10.1.2018 na  dobu 
určitou od 10.1.2018 do 31.12.2018. V pří-
padě, že by se jednalo pouze o stavební prá-
ce, celková hodnota plnění by za  rok 2018 
nepřekročila limit 6.000.000 Kč stanove-
ný v  § 27 odst. 1) zákona č. 134/2016 Sb. 
o zadávání veřejných zakázek pro veřejnou 
zakázku malého rozsahu pro stavební práce 
ani limit 5.944.000 Kč stanovený nařízením 
vlády 172/2016 Sb. o  stanovení finančních 
limitů a částek pro účely zákona o zadává-
ní veřejných zakázek pro dodávky a služby. 
Zákon č. 134/2016 Sb. o zadávání veřejných 
zakázek postup při zadávání těchto zakázek 
neupravuje. I  pro tyto zakázky ale platí § 
31 tohoto zákona (zadavatel není povinen 
zadat v zadávacím řízení veřejnou zakázku 
malého rozsahu. Při jejím zadávání je však 
zadavatel povinen dodržet zásady podle § 6, 
tj. zásadu transparentnosti a  přiměřenosti, 

v době, kdy jsme připravovali referendum, jsme neměli 
ambice vstoupit do komunální politiky. ty jsme neměli ani 
po referendu. Situace se však změnila v průběhu jara, zvláště 
vzhledem k dotazům spoluobčanů, zda půjdeme do voleb. 

Šest měsíců na úřadě
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rovného zacházení a  zákazu diskrimina-
ce). Vzhledem k  tomu, že mně nebyl dolo-
žen žádný dokument o zveřejnění, oslovení 
více dodavatelů, případně jiném obdobném 
postupu, domnívám se, že v  tomto případě 
došlo k porušení výše uvedených paragrafů 
zákona č. 134/2016 Sb. o  zadávání veřej-
ných zakázek“.

Obec tedy na základě rámcové smlouvy, 
která však vykazuje pouze rámec časový, bez 
jakýchkoliv dalších dílčích smluv, realizova-
la nové povrchy komunikací za  necelých 6 
milionů, a to bez jakéhokoliv projektu a po-
volení. Proto ani u  těchto povrchů, stejně 
jako téměř po celé obci, není řešeno odvod-
nění. Nejsou doloženy atesty na použitý ma-
teriál, není záruka standardních 60 měsíců 
na provedené práce. Pokud byste se zeptali 
starostů obcí na  opravy místních komuni-
kací, tak drtivá většina realizuje tyto opra-
vy z dotačních titulů a ne pouze z rozpočtu 
obce, kdy vlastní zdroje obcí činí 30–50%. 
Ovšem v případě poskytnutí dotace se musí 
dělat transparentní nediskriminační výbě-
rové řízení.

■  rekonstrukce cesty  
V osadě koPaniny

Jednou z akcí, kterou v říjnu 2018 realizova-
la firma VYKAS, byla komunikace v osadě 
Kopaniny. Obec práce prováděla na  cizím 
majetku a  na  faktuře je napsáno „na  vý-
slovnou žádost pana Bacíka“. Pozemek je 
ve  vlastnictví firmy ALTSTAEDTER IN-
VESTMENTS a.s.

Již v  lednu 2019 přišel mail od  chatařů 
z této lokality, kde posílají „pár fotek z úpra-
vy cesty osadou podél lesa, kterou nařídil Váš 
předchůdce, aby nebyla na sklop, ale v rovině. 

Prováděli ji Ukrajinci bez jakéhokoliv staveb-
ního dozoru a  výsledek byste musela vidět. 
Cestu zkrouhli do  roviny, ale hlínu nasypali 
na okraj k oplocení chat, čímž vytvořili ma-
jitelům vysoké břehy u  jejich plotů a neuvě-
řitelně tak ztížili možnost vstupu na  jejich 
pozemky. Navíc cestu touto úpravou zúžili 
tak, že je otázkou, jestli by tam v případě po-
třeby projelo hasičské auto, protože krajnice 
není nijak zpevněná. Cestu potom zasypali 
kamennou drtí, ale kolem naší chaty, kde je 
prudký výjezd vzhůru jim materiál již téměř 
nezbyl, takže bahno jen „pocukrovali“ a mno-
ho řidičů se tam při výjezdu bořilo a zanechá-
valo po sobě v zemině obří rýhy. Původní pev-
nou cestu s kamením zkrouhli na hlínu, která 
teď není pevná. Nevím, jestli je to z fotek dost 
vidět, poletující podzimní listí leccos zakrylo. 
Na jaře, až roztaje sníh a půda dešti ještě více 
změkne, bude cesta sjízdná velmi obtížně“.

Na  základě tohoto jsem firmu VYKAS 
vyzvala ke  zjednání nápravy K  tomu však 
nedošlo. Od firmy VYKAS přišla odpověď: 
„Náklon cesty a vyspádování, bylo provede-
no na zadání pana Bacíka v té době místosta-
rosta obce, který si práce objednal a převzal. 
Částečný posyp štěrkem frakce /8–16mm/ 
byl téže na popud pana Bacíka, žádné větší 
množství štěrku nechtěl a ani odstupňované 
frakce. Z  naší strany jsme provedli veške-
ré práce dle požadavku objednatele a on je 
převzal a zaplatil. reklamaci na naše práce 
neuznáváme.“ 

Tuto záležitost jsme předali právní kanceláři.

■  VodoVod a kanalizace 
benátky, VodoVod brunšoV

Ohledně vodovodu a  kanalizace na  Be-
nátkách, vodovodu Brunšov a  jiných jsme 
od  pana starosty v  rámci předání úřadu 
informace nedostali. Na  moje dotazy od-
povídal nesčetněkrát: „To ví pan Novák“. 
Pan Ing.  Novák je osoba, které obec Vše-
nory platila za  přípravu žádostí o  dotační 
tituly. Pana Nováka jsme tedy pozvali, ale 
informace, které jsme chtěli, jsme se ne-
dozvěděli. Ohledně Benátek jsme si sjed-
nali schůzku na  SFŽP, abychom věděli, oč 
obec žádala a na základě čeho. Žádost byla 
podána na základě starého stavebního po-
volení (které neobsahuje pozemky v  lo-
kalitě Benátky – pravděpodobně s  touto 
lokalitou vůbec nesouvisí) na  gravitační 
kanalizační stoky a vodovodní řady. Tehdy 
s jedním protlakem pod tratí. Dnešní vari-
anta je kanalizace tlaková, dva protlaky pod 
tratí a než jsme na SFŽP zašli, neměli tam 
o  této změně ani tušení. Pan starosta ještě 
v době, kdy ani nebylo vydáno územní roz-
hodnutí, udělal přes léto 2018 prostřednic-
tvím Ing. Nováka výběrové řízení a uzavřel 

pq  �Cesta do Kopaniny po rekonstrukci
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smlouvu s  dodavatelem. Do  dnešního dne 
není vydáno stavební povolení pro tuto 
stavbu, ale kdo to bude dělat, víme už ¾ 
roku. Postup zcela nezvyklý. Žádost o  sta-
vební povolení byla obcí Všenory podána 
v srpnu 2018. Neúplná, proto bylo řízení za-
staveno. Následně až v únoru se zjistilo, že 
ještě chybí souhlas Drážního úřadu. Vše již 
bylo na MěÚ Černošice doplněno. Ohledně 
toho, jak, kdy a  za  jakých podmínek bude 
realizace probíhat, budeme obyvatele této 
lokality informovat.

Ohledně vodovodu Brunšov je situace se 
stavebním povolením totožná. Dosud neby-
lo vydáno z  totožných důvodů jako Benát-
ky. Po vydání SP a nabytí právní moci bude 
v  případě vypsání výzvy podána žádost 
o dotaci, pravděpodobně z MZe. Zatím po-
slední výzva pro podání žádostí byla v  ter-
mínu do 15. 1. 2019, kdy se podání nezda-
řilo vzhledem k absenci povolení. Realizaci 
vodovodu v  případě úspěšného dotačního 
řízení budeme směřovat k  zahájení v  roce 
2020.

■  anonymní leták „Já Vlakem 
neJezdím, tak mě to nezaJímá“

Po obci je anonymně rozšiřován lživý leták 
ohledně toho, že se bourá nádraží, instalují 
se podél řeky hlásiče a půjčuje se 40 milio-
nů na koupi hotelu Zdeňka. Informace jsou 
nesprávné a nepravdivé. K jednotlivým bo-
dům:

■ „Já vlakem nejezdím, tak mě to 
nezajímá.“
Vlakem jsem jezdila denně posledních 
25 let, kdy jsem tu začala bydlet a  jez-
dím s ním i nyní. 
Vedení obce Všenory rozhodlo, že 
ve  Všenorech nádraží nepotřebujeme: 
Již v  prosincovém Zpravodaji vyšlo, co 
SŽDC plánuje v rámci optimalizace trati 
ve Všenorech. Stejně tak tato záležitost 
byla součástí zasedání zastupitelstva. 
Na úřad jsme se dostali v době, kdy už 
proběhlo poslední jednání mezi ob-
cemi, investorem stavby SŽDC a  pro-
jektantem SUDOP. Těchto jednání se 
účastnil pan starosta Seidler, pan Marek 
Kotásek za Iniciativu a pan místostaros-
ta Bacík. 
Z tohoto jednání ze září 2018 mimo jiné 
vyplynulo, že:
obec Všenory měla urychleně svolat 
trojstrannou schůzku: SŽDC, architekt, 
obec + Iniciativa za  zachování zastávek 
a výsledek předložit projektantovi SUDOP. 
Tuto schůzku však obec Všenory nesvo-
lala a požadavek k zastávkám nepředlo-

žila. Proto jsou v projektu k územnímu 
řízení unifikované zastávky.
Jelikož se jednalo o  poslední jednání 
před vydáním projektu k  územnímu 
řízení, lze z toho vyvodit, že dokumen-
tace k  územnímu řízení se připravova-
la mnohem dříve, než jsme se dostali 
do vedení obce.

■ Obecní zastupitelstvo chce nádraží 
Všenory zachovat, chceme zde tako-
vé zastávky, které zapadají do  zástav-
by obce a které budou funkčně sloužit 
občanům. Unesením č. 17/5/2019 dne 
21. 2. 2019 jsme na veřejném zasedání 
zastupitelstva konstatovali, že: „Zastu-
pitelstvo obce Všenory bude v  rámci 
územního řízení prosazovat taková 

řešení, která budou v  souladu s  výhle-
dovým primárním využitím trati č. 171 
jako příměstské trati pro intenzivní 
osobní dopravu. Zastupitelstvo obce 
Všenory bude prosazovat důstojný 
vzhled a funkční řešení zastávky v sou-
ladu s  historickým rázem místa podle 
možností daných výsledkem územní-
ho řízení. Toto řešení vzejde z  veřejné 
architektonické soutěže a  může mít 
formu památkové obnovy stávajících 
budov, formu repliky stávajících budov 
nebo formu výstavby nových objektů 
hmotově a vizuálně v souladu s charak-
terem okolní zástavby.“

■ Úvěr 40 milionů na  nákup hotelu 
Zdeňka je další nesmysl. Podali jsme 
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žádost o DOTACI na nákup a revitaliza-
ci kulturního domu u Zdeňky v celkové 
hodnotě cca 30 mil. Kč. Na  zastupitel-
stvu jsme schvalovali, že tuto žádost 
podáme. Pouze v  případě úspěšného 
vyřízení naší žádosti by obec tuto akci 
realizovala, s pomocí dotace z Minister-
stva pro místní rozvoj. Důvodem je zá-
chrana významné všenorské památky, 
se kterou je úzce spjata spousta našich 
spoluobčanů. Podpora od státu má ob-
novit tradici tanečního sálu, spolkové 
činnosti – prostě vdechnout tomuto 
místu opět život.

■ Na  povodňové hlásiče podél řeky 
jsme dostali nabídku, tudíž byla před-
nesena zastupitelstvu a odmítnuta. Na-
bídka, kterou jsme přijali, je na  sirénu 
na  budově OÚ a  digitální povodňové 
plány. Obě tyto věci obce v  zátopové 
oblasti mají mít, dosud Všenory nic ta-
kového nemají. Navíc jsme odsouhlasili 
pouze podání žádosti o dotaci na poří-
zení těchto věcí.

V době, kdy jsme vstupovali do zastupi-
telstva, řekli jsme, že věci veřejné chceme 
spravovat jinak. Chápeme, že ne každému 
se to musí líbit, ale považujeme za zbabělé, 
pokud se někdo snižuje k  anonymním pa-
mfletům, a  nemá odvahu vystoupit přímo, 
např. na zastupitelstvu.

Každý čtvrtý čtvrtek v měsíci
Ale v  něčem se s  autorem (autory) letáku 
shodujeme. I  já Vás prosím, choďte na  za-
stupitelstva, ptejte se, diskutujte, vyjadřujte 
Vaše názory. Zjišťujte si informace a věřte jen 
tomu, o čem se na vlastní oči přesvědčíte.

Zastupitelstvo obce se koná každý čtvrtý 
čtvrtek v měsíci, v 19:00 hodin. Může však 
dojít z organizačních důvodů ke změně, pro-
to sledujte webové stránky obce a vývěsky.

co nás trápí
■  komunikace  

kVětoslaVa mašity
Na  této komunikaci je průjezdnost 6–7 

tisíc aut v jednom směru denně. K tomu se 
stále více po této komunikaci pohybují těž-
ké nákladní automobily, zájezdové autobusy 
a  kamiony, ačkoliv jejich vjezd je zakázán 
již na Jílovišti. Dále je pak nosnost mostku 
přes Všenorský potok omezena dopravní 
značkou 12 tun (a  není to nosnost na  jed-
nu nápravu). Kapacita této komunikace, 
stavěné šířkově pro koňské povozy, zdaleka 
nevyhovuje dnešním normovým paramet-
rům na  tyto typy silnic. Proto by zde prů-

jezd nákladní dopravy měl být zcela zakázán 
a průjezd obcí znepříjemněn těm, kteří tudy 
pouze projíždějí, po vzoru Černošic.

S  Městskou policií Řevnice a  Policií ČR 
řešíme, jakým způsobem a  jakým doprav-
ním řešením toho dosáhnout.

Fungování úřadu
Na OÚ Všenory jsou nové zaměstnankyně. 
Mnozí z Vás, když úřad navštívili, se s nimi 
již seznámili. Jedná se o  paní Jitku Vinš 
Adlerovou a  paní Markétu Mulíčkovou. 
Paní Mgr. Mariya Revta na úřadě pracuje již 
od června 2018. Také je tu s námi paní účet-
ní Eva Cinklová.

Cílem veřejné správy je zvyšovat kvalitu 
života. Výkonné a  kvalitní veřejné služby 
přispívají ke  zvyšování kvality života ob-
čanů. Je potřeba měnit staré zvyky, men-
talitu, překonat averzi k  akceptování rizika 
a  změnám, neochotu učit se novým meto-
dám a technikám nutným pro management 

ve veřejném sektoru. Je potřeba klást velký 
důraz na  využívání technologií ve  veřejné 
správě, především e-governmentu. Občan 
má být vnímán jako zákazník veřejných či 
veřejně prospěšných služeb. A je třeba, aby 
tyto služby byly hospodárné, účelné a efek-
tivní. Pro to, aby tyto služby mohly být kva-
litní, je potřeba dlouhodobá a systematická 
profesní příprava volených představitelů 
a úředníků.

Proto nově vytváříme např. evidenci 
smluv, dokumentů a  spisů, archivaci, digi-
talizaci. Rádi bychom zanalyzovali fungo-
vání odpadového hospodářství, technických 
služeb, vodovodu a  kanalizace. Chceme, 
aby úřad obce fungoval, a  to na úrovni 21. 
století. Proto zavádíme Mobilní rozhlas, 
pro možnost větší informovanosti obyvatel. 
Chceme úřad otevřený a přátelský ke všem 
bez rozdílu.

Nastartování něčeho nového zabere něja-
ký čas, hodně úsilí, ale jsem přesvědčena, že 
díky skvělým současným pracovnicím, které 
se chtějí dále vzdělávat a  nebojí se nových 
věcí, to zvládneme. Všem kolegyním a ko-
legům velmi děkuji za vstřícnou spolupráci.

Samozřejmě poděkování patří i  kole-
gům zastupitelům, místostarostce paní Sa-
hánkové, předsedovi kontrolního výboru 
Romanu Štěrbovi, předsedovi finančního 
výboru Martinu Mašátovi, paní Samojské, 
paní Jahelkové, paní Formánkové, panu 
Švecovi a panu Kahounovi. Jsem jim vděč-
ná za podporu a pomoc, které se mi od nich 
dostává.

Současně děkuji všem Vám, kteří nás 
podporujete v našem úsilí.

Lenka Nejedlíková

p  �Nezvykle prázdná ulice Květoslava Mašity v horkém poledni

příští zasedání 
obecního 

zastupitelstva
bude  

ve čtvrtek 27. 6. 
v 19:00 hod. 

v budově  
oú všenory.
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Mobilní rozhlas obce všenory
Mobilní rozhlas je obecné označení pro komunikaci samospráv 
s občany, realizovanou především prostřednictvím mobilních te-
lefonů. Tato komunikace využívá SMS zprávy, hlasové hovory, ale 
také push notifikace v aplikacích nebo emaily.
Mobilní rozhlas bývá obecně považován za ekonomičtější a  ra-
cionálnější řešení komunikace a  jako jediný je „obousměrný“ 
umožňuje totiž zpětnou vazbu. Oproti klasickému rozhlasu je 
jeho dosah i mimo obec a nehrozí zde špatná srozumitelnost hlá-
šení. Podmínkou mobilního rozhlasu je potřeba vlastnit mobilní 
telefon.
Přihlásit se k  mobilnímu rozhlasu lze buď na  stránkách https://
vsenory.mobilnirozhlas.cz/ nebo vyplněním přiloženého dotazní-
ku a jeho odevzdáním na OÚ Všenory. Mobilní rozhlas plánujeme 
spustit v průběhu letních prázdnin. 

Děkujeme za Váš zájem.

dotace obce všenory
Obec vypsala podmínky a jednotná pravidla, za jakých je možno 
získat dotaci. Bylo vyhověno všem podaným žádostem a finance 
byly či budou použity pro zájezdy všenorského Klubu důchodců, 
Všenorský Masopust, Svaz tělesně postižených, Junák a  Spolek 
Občanské sdružení pro Všenory. 

Sport
Sportovní oddíly ve Všenorech (fotbal a  házená) o  dotaci zájem 
neprojevily. Na základě informace pana Feglara „nemají sportovní 
oddíly zájem prezentovat se ve Všenorském zpravodaji, a to z dů-

vodu, že obec je přestala podporovat“. Pan Feglar dále informoval, 
že „zprávy o všenorských fotbalistech a házenkářích budou publi-
kovány v periodikách Dobnet a Náš region“.
Je škoda, že oddíly fotbalu a  házené možnosti získání peněz 
od  obce nevyužily. Poskytování finančních prostředků prostřed-
nictvím dotace je v  souladu se zákonnými předpisy a  zajišťuje 
možnost zpětné kontroly využití těchto prostředků.

volby do evropského  
parlamentu 2019 – jak jsme volili

Velké poděkování patří volební komisi a  všem, kdo se voleb zú-
častnili.
Na  volebním seznamu bylo zapsáno 1320 voličů, zúčastnilo se 
509 voličů, tedy 38,56 %, což byla nadprůměrná účast ve srovnání 
s celorepublikovou účastí, která byla 28,72 %.
Platných hlasů bylo odevzdáno 507 pro 23 stran z 39 kandidujících 
stran. 
Nad 10 hlasů obdržely strany:

Zdroj: Český statistický úřad

strana počet 
hlasů

v procentech

Občanská demokratická strana 108 21,30 %

Koalice STAN, TOP 09 95 18,73 %

ANO 2011 83 16,37 %

Česká pirátská strana 74 14,59 %

Svob. a př. dem. - T.Okamura (SPD) 39 7,69 %

Křesť.demokr.unie - Čs. str. lid. 29 5,71 %

HLAS 24 4,73 %

Komunistická strana Čech a Moravy 14 2,76 %

p  �Volební komise k volbám do Evropského parlamentu

územní plán
Setkání s  občany nad výsledky analýzy územního plánu se 
bude konat dne 25. 6. 2019 v 17:30 hodin na OÚ Všenory.
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akutální téma: léto

Český hydrometeorologický ústav rozli-
šuje 3 typy sucha. Pokud se hovoří o su-

chu, má většina z nás na mysli nedostatek 
srážek, který nahrazujeme zaléváním na-
šich zahrádek. Sice si říkáme, že by nějaká ta 
přeprška neuškodila, ale vcelku nás nic ne-
trápí. Půdní sucho už má mnohem vážnější 
dopad, protože se jedná o nedostatek vody 
v kořenovém profilu rostlin. Každá rostlina 
ve svých vývojových stádiích je na sucho ji-
nak citlivá, což dobře znají zemědělci, kte-
rým půdní sucho přináší velmi sníženou 
úrodu. Trvá-li sucho ještě déle a  množství 
srážek je stále poměrně nízké i  vzhledem 
k určitému ročnímu období, dojde i na su-
cho hydrologické, které se projevuje nejen 
nedostatkem povrchových, ale i  podzem-
ních vod, navíc vždy s určitým zpožděním. 

Dle zpráv uveřejněných Ministerstvem 
životního prostředí k 7. 5. 2019 je dle ředi-
tele ČHMÚ Marka Riedera situace na za-
čátku jara horší než v  loňském roce, 50 % 
území je ve stavu půdního sucha, 80 % vrtů 
a 66 % pramenů je ve  stavu silného či mi-
mořádného sucha. 

Sekání trávníků 
Jednou z prvních věcí je časté sekání obec-
ních trávníků. Kvůli tomuto častému sekání 
vymizela řada druhů hmyzu z  vysekaných 
ploch, neboť časté sečení ovlivňuje veške-
rá vývojová stádia. V  Ostravě a  v  Českých 
Budějovicích nyní experimentují s  částečně 
posekanými plochami městských parků a vy-
tvářením luk pro motýly. Současně díky vyš-
ším rostlinám půda tolik neprosychá a nevy-
tvářejí se „spálené trávníky“, jaké jsme dříve 
znali spíše z dovolených z Chorvatska, Řecka 
nebo Itálie. k sekání je ještě třeba pozname-
nat, že by se mělo sekat tak, aby živočichové 
v  trávě (což platí zejména pro obratlovce) 
měli větší šanci se přemístit do bezpečí, tedy 
stylem „tam a zpátky“, nikoli do spirály, jejíž 
střed se nakonec stane smrtonosnou pastí.

Mokřady
Další možností je podporování přiroze-
ného tvaru drobných vodních toků a za-
chování mokřadů. Mokřad velmi výrazně 
pomáhá zadržovat vodu v krajině a ne na-
darmo je mu věnována celá mezinárodní 

úmluva se 160 smluvními stranami včetně 
ČR (tzv. Ramsarská úmluva o mokřadech). 
V ČR se mokřadem rozumí zejména raše-
liniště a slatiniště, rybníky, soustavy rybní-
ků, lužní lesy, nivy řek, mrtvá ramena, tůně, 
zaplavované nebo mokré louky, rákosiny, 
ostřicové louky, prameny, prameniště, toky 
a jejich úseky, jiné vodní a bažinné biotopy, 
údolní nádrže, zatopené lomy, štěrkovny, 
pískovny, horská jezera a  slaniska. V  mi-
nulosti bylo za  účelem regulace a  násled-
ného zemědělského využití zničeno mno-
ho mokřadů sítí drenážního odvodňování, 
toky řek byly narovnávány a  byla pro ně 
budována betonová koryta, apod. Dnes si 
naopak uvědomujeme významnou funkci 
meandrů, zákrutů potoků a  řek a  nově se 
také po  řádném biologickém průzkumu 
a  po  poradě s  odborníky tvoří nové tůně 
sloužící jako rezervoáry povrchové vody, 
které navíc hostí mnoho druhů rostlin, bez-
obratlých i na mokřady vázané obratlovce. 
Také v naší obci máme registrovaný jeden 
mokřadní biotop.

Spoustu toho můžeme udělat 
i pro zadržení vody na našich 
zahrádkách. 
Pravý anglický trávník je jeden z  nejná-
ročnějších zahradních prvků na  údržbu, 
potřebuje navíc rovnoměrné zavlažování 
a pravidelný anglický deštíček, který na na-
šem kontinentu nemáme. Většina lidí spíše 
seká trávník „nakrátko, aby se po něm hezky 
boso chodilo“. Můžeme ale posekat jen část 
a  nechat vyšší trávu tam, kde nechodíme, 
či ponechat ostrůvky s kopretinami, rozra-
zilem, sedmikráskami a  zvonky. Můžeme 
také nechat nevysečené plošky kolem stro-
mů a netrápit se s křovinořezem a třeba zde 
rozhodit nějaká semínka směsi pro včely, 
čmeláky, a motýly.

Nejlepší zahrádky jsou velmi rozma-
nité, s  různými přechody, od  zastíněných 
míst po  slunečné plošky s  různě vysokou 
vegetací, proložené kamennými zídkami 
či většími kameny ideálně doplněné drob-
ným jezírkem využívajícím např. dešťovou 
vodu či pramínek. Pro živočichy můžeme 
zvláště v parních letních dnech zhotovit pít-
ka z  mělkých misek či mělkých květináčů, 
umístěných na různých místech zahrady.

Sázení a setí vícedruhových rostlin
Sucho nás trápí i  na  záhoncích. Je možné 
také přispět stylem výsadby k  zadržování 
vody v  záhonku – místo jednodruhových 
řádků sít vícedruhové směsi, které by se 
vzájemně překrývaly a sázet či sít spíše v os-
trůvcích, než v řádcích.

zalévání
Každý zahrádkář ví, že nesmí zalévat v nej-
větším parnu, ale spíše navečer, a také se do-
poručuje za sucha spíše nepravidelná a hoj-
nější zálivka než pravidelná, neboť rostlina 
je pak díky rozvinutějšímu kořenovému sys-
tému odolnější.

používání vody, stejně jako 
design zahrádek, však zůstává 
na uvědomění každého z nás. 
Někdo má k  dispozici vlastní studnu, jiný 
navíc vodovodní řad. Někdo hospodaří s deš-
ťovou vodou, jiný nemá na zahradě ani jed-
noduchou nádobu, kam by dešťovou vodu za-
chytával a využíval ji např. k zalévání, protože 
jednodušší je přece otočit kohoutek přípojky 
a  kropit hadicí. Kromě napouštění bazénů, 
mytí aut, udržování stavu na zavlažování ná-
ročných zahrad ještě pravidelně pereme, spla-
chujeme záchody, myjeme nádobí a koupeme 
se. Každý, komu loni v létě vyschla studna, či 
měla značně snížený přítok, se určitě na  le-
tošní léto lépe připravil. Zatím můžeme jen 
doufat, že letošní srážky budou vyšší, ale ne 
nárazové, které by mohly vyvolat povodně 
a doplní se především stav podzemních vod.

Helena Jahelková

z mnoha zdrojů slyšíme o celkových změnách klimatu včetně 
sucha a úbytku podzemní vody. Sucho je neurčitý, běžně 
používaný pojem, ale jeho definice není jednotná. 

Sucho a voda co můžeme udělat?
1.  šetřit pitnou vodou z veřejného 

vodovodu
Společnost Aquaconsult s.r.o. nás vyzývá 
k šetření pitnou vodou. V období do 30. 
září 2019 bychom neměli používat 
pitnou vodu z veřejného vodovodu
• k napouštění a dopouštění bazénů
• zalévání zeleně
• mytí automobilů
Respektováním této výzvy pomáháme 
šetřit vzácné zdroje pitné vody.
2.  napomoci zadržování vody krajině
Všenory jsou díky svému umístění 
biotopově rozmanité. Část patří 
k záplavovým oblastem, část je naopak 
vystavena suchu a nebezpečí eroze či 
sesuvu půdy ve strmých svazích. Máme 
zde řeku Berounku, Všenorský potok, 
rybníček, Louži, a mokřad na louce 
na pomezí Dobřichovic. Máme zde 
svahy porostlé duby, ale také borovicemi 
a smrky, které kvůli suchu, teplu a také 
kvůli kůrovcové kalamitě velmi rychle 
usychají a to i v nízkém věku. 
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pozor na slunko 
Je důležité, aby na naši kůži dopadaly sluneč-
ní paprsky, protože aktivují tvorbu vitamínu 
D, kterého má naše populace kritický nedo-
statek, ale všeho s mírou. 

Sluneční záření v  nadměrné míře může 
vyvolávat vznik zhoubného melanomu. Nej-
lepší prevencí je nechat se před létem vyšet-
řit u  kožního lékaře, který dermatoskopem 
prohlédne vaše pihy a ty nebezpečné nechá 
preventivně odstranit. Dále výběr vhodného 
opalovacího krému s UV filtrem. Pozor ale, 
doba, po kterou je filtr účinný, je omezena. 
Chránit kůži je třeba i pod vodou, i tam slun-
ko dosáhne.

Vyberme si správné brýle s  UV filtrem 
a ochraňme si oči, brýle musí správně sedět, 
aby paprsky nevnikaly po stranách. 

Před tzv. „úžehem“ se chráníme pokrýv-
kou hlavy, úžeh vzniká působením sluneční-
ho záření na hlavu podrážděním mozkových 
plen. První pomoc je stejná, jako u „úpalu“, 
který vzniká z  dehydratace v  teple. Klid 
ve  stínu, doplnění tekutin, popřípadě para-
len nebo acylpyrin.

Léto je spojeno s  koupáním. U  alergiků 
pozor na sinice, z pravidelného zpravodajství 
ve  sdělovacích prostředcích se lze rámcově 
orientovat o jejich výskytu. Voda v Berounce 
je otazníkem. Pod Dobřichovickou čističkou 
odpadních vod to nevypadá dobře a koupání 
bývají občas spojena s letními průjmy.

Prevencí je důsledná hygiena rukou, dávat 
si pozor co a od koho jíme, zkusit probiotika. 
V  zahraničí jíst ovoce pouze loupané, vodu 
pouze balenou a  pozor na  led do  nápojů 
v  restauracích. Léčbou je hydratace a  léky 
na  střevní infekce, absorpční uhlí, smecta, 
endiaron nebo Ercefuryl (možné obstarat 
do lékárničky na základě receptu na úhradu 
pacientem po dohodě s praktickým lékařem).

Sběr hub a lesních plodů bývá vyjímečně 
spojen s otravami. S borůvkou si někdy děti 
spletou rulík zlomocný. Smrtelně jedovatá 
muchomůrka zelená (hlíznatá) se může za-
měnit za žampion a muchomůrka tygrovaná 
za růžovku, je lepší zásadně nesbírat houby 
s prstencem!

Pobyt v přírodě bývá občas spojen s pora-
něním, pokud jde o porušení kůže, spojené 
se znečistěním rány, např. hlínou, při práci 
na  zahrádce. Vyplatí se mít po  ruce dezin-

fekci a rány ihned dezinfikovat. A je opravdu 
potřeba mít funkční očkování proti tetanu. 
Proto doporučuji zkontrolovat si to před 
prázdninami v  očkovacím průkazu, či tele-
fonicky u svého praktického lékaře. Nejzazší 
doba, kdy je třeba přeočkovat je do  uply-
nutí 15 let od  minulého očkování. Pokud 
tato doba již uběhla, je třeba provést znova 
základní očkování (3 dávky vakcíny) nebo 
si nechat v laboratoři odebrat za úplatu pro-
tilátky a na základě stanovení jejich hladiny 
přeočkovat, pak většinou stačí 1 dávkou. Do-
poručuji druhou variantu. 

roztoči, kteří nás v létě dokážou 
trošku pozlobit, jsou svilušky 
a klíšťata
Svilušky přicházejí v srpnu, stačí přejít přes 
trávník, zalezou nám pod kůži v  místech 
zapářky, vytvoří téměř neviditelné pupínky 
a příšerně svědí. Není to nic nebezpečného, 
jen velmi nepříjemné. Zajímavé je, že trápí 
jen některé z  nás. Zřejmě jim nechutnáme 
všichni. Léčba není téměř žádná, preven-
cí je užívání vitamínu B a neuléhat v srpnu 
na meze.

Klíšťata přenáší zejména 2 nemoci. 
Klíšťovou meningoencephalitidu 
a lymskou boreliosu
Prevencí proti přisátí je kromě užívání b vi-
tamínu (empirický poznatek) používání re-
pelentů, ochranného oděvu a hlavně důsled-
ná kontrola celého těla po  návratu domů, 
zejména míst, kde je kůže jemná. Velmi dob-
ré je vždy se po  návratu osprchovat, protože 
klíšťata ještě nejsou dostatečně přisátá a jdou 
spláchnout. Najdeme-li přisáté klíště, napřed 
ho vydezinfikujeme (potřeme Betadinovou 
mastí nebo pokapeme jodovou tinkturou) 
a pak ho po 2 minutách odstraníme vikláním 

pomocí navlhčené textilie ze strany na stranu. 
Klíště se po 2–3 minutách uvolní.

Klíšťová meningoencephalitida se pro-
jevuje většinou pod obrazem lehčí chřipky, 
takže nás většinou ani nenapadne spoji-
tost s  klíštětem, nebezpečnější je u  starších 
a oslabených jedinců, kde může vyvolat i těž-
ké neurologické postižení. Proti této chorobě 
lze očkovat, nejlépe začít v zimě. Očkuje se 
ve 3 dávkách, první přeočkování je po 3 le-
tech a každé další po 5 letech.

Borelióza má většinou 3 stádia. První je 
kožní. To poznáme jednoduše. Je to kruho-
vité zarudnutí, obvykle rozšiřující se z místa 
vpichu s  postupným centrálním výbledem, 
nebolí, nesvědí. Tehdy je třeba zajít k prak-
tickému lékaři, který zahájí léčbu antibiotiky. 
Z krve lze zjistit protilátky až po 4 týdnech. 
Antibiotika je třeba brát dostatečně dlouhou 
dobu, jak doporučí lékař, aby choroba nepo-
stoupila do dalších stadií, jejichž léčba je již 
komplikovanější. 

Před cestou do exotických krajin je vhodné 
s  dostatečným předstihem navštívit některé 
z očkovacích center (www.ockovacicentra.cz) 
a domluvit se na vhodné vakcinaci. V očko-
vacích centrech mají aktuální přehled o  vý-
skytu onemocnění, která by vás mohla v jed-
notlivých lokalitách ohrozit a  jsou schopni 
vás naočkovat i ve zkráceném schématu. Před 
cestou do některých krajin je potřeba zahájit 
i preventivní medikace proti malárii.

a nakonec desatero pro 
cestující letadlem
Před odletem omezit námahu, alkohol 
a  dobře se vyspat. Nepřejídat se, ale nebýt 
na lačno. Nejíst pokrmy působící plynatost. 
Během letu požít každé 3–4 h. malé množ-
ství lehce stravitelné stravy. Pocity přetlaku 
ve  středouší tlumit cucavým bonbonem 
nebo žvýkačkou. Nepít příliš alkoholických 
nápojů během letu. Uvolnit oděv, opasek, 
obuv. Občas protáhnout končetiny, a pokud 
je to možné, projít se chodbičkou. Velmi 
vhodné je, pokud není u vás kontraindikace, 
¼ acylpyrinu před cestou (prevence trom-
boembolie). Letadlem by neměli létat lidé 
s krevním tlakem nad 200/100, lidé s infekč-
ním onemocněním, včetně akutní rýmy a tě-
hotné ženy po 25. týdnu.

Michaela Formánková

akutální téma: léto

p  �Rulík zlomocný

Zdravotní 
nástrahy léta

dodržování pitného režimu je zásadní. 
dehydratací jsou ohroženi zejména senioři, malé 
děti a kojící matky. ti by měli pít, i když nepociťují 
žízeň. vodu, třeba lehce ochucenou. v případě 
příjmu alkoholu nebo kávy vypít dvojnásobek 
vody. není nutné měřit, kolik vypijeme, stačí 
sledovat barvu moči. Měla by být světlá, pokud je 
žlutá, je třeba doplnit tekutiny.
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události Ve Všenorech

den země - úklid všenor

Kéž by všichni lidé odpad dávali tam, kam patří,  
a nezanechávali ho po sobě v přírodě.

22. dubna je Den Země, každoroční událost, která slouží 
na propagaci a podporu ochrany životního prostředí naší pla-
nety. U nás ve Všenorech na této akci spolupracovaly tři skupiny.

14. 4. Úklid organizovaný obecním úřadem „Brigádička s ve-
selicí“. Na začátku akce byli vyhlášeni vítězové malířské soutěže 
žáků ZŠ Josefa Kubálka o nejlepší plakát k této akci, kde první 
tři místa získaly nápadité a vtipně propracované plakáty žáků 6. 
A. Sešlo se 33 dobrovolníků různého věku. Vyčistili jsme oblast 
podél trati, horní část kolem břehů Berounky, Všenorského potoka 
a nad kostelem. Skvělá partička z osady Větrné údolí si vzala na sta-
rost po léta ostudně zaneřáděný prostor pod všenorskou vlakovou 
zastávkou a nádherně ho vyčistila. Celkově se podařilo sesbírat cca 
320 kg odpadu. Po práci jsme se společně sešli u ohýnku, opekli 
buřty a s doprovodem skvělých hudebníků Dana Staucha a Honzy 
Kahouna jsme si zazpívali. 

17. 4. proběhlo již počtvrté ve  Všenorech „Čištění Země“ 
za účasti dospělých lidí s mentálním znevýhodněním z chrá-
něného bydlení Slapy, organizované Ateliérem U  Šebestů. 
A  to formou happeningu o  soužití a  společné práci. Podařilo se 
vyčistit oblast kolem Louže až k mostu. Jejich program byl završen 
návštěvou statku Libora Kratochvíla a posezení u buchty a kávy. 
Děkujeme.

Nejvíce odpadků jsme našli pod házenkářským hřištěm, 
možná by se nad tím naši mladí sportovci a  jejich trenéři mohli 
zamyslet, v křoví se válely celé kýble se starou barvou a omítkou. 
U Zdenky v okolí rybníčku a dětského hřiště, kam si naši školáci 
chodí po vyučování rozprávět, bylo také rekordní množství petek, 
papírů a obalů od laskomin. Obáváme se, že přímo u trati to bude 
stále vypadat podobně, protože vítr sem zavane lehčí odpadky, 
avšak na  jiných místech určitě můžeme my, občané Všenor, se 
snažit udržovat čistotu, zejména pak poučit naše děti, aby se také 
snažily o totéž co dospělí – mít krásnou a čistou obec.  

Děkujeme všem, kteří zapojili ať nyní nebo jindy a  pomohli 
po zimě naší přírodě volněji dýchat. Věříme, že se příští rok za-
pojí do akce ještě více Všenoráků. 

Helena Jahelková, Sylvie Šebestová

inspirace pro všenory – pohledy zvenčí 
Ve středu 15. 5. 2019 proběhla v  restauraci Na Kovárně prezentace 
prací studentů architektury atelieru profesora arch. Lábuse. Tématem 
prací byly vybrané lokality Všenor. Moderování se ujala paní arch. Mi-
chaela Zucconi, autorka přednáškového cyklu Dialogy s historií. Pana 
architekta Lábuse, který se bohužel nemohl osobně zúčastnit, kva-
lifikovaně zastoupil jeho odborný asistent ak. arch. Michal Šrámek.

Studenti se měli možnost zvolenému tématu věnovat jeden se-
mestr. Úvodem proběhla návštěva Všenor a seznámení s jednotli-
vými lokalitami. Následně byly vytipovány 4 lokality, jedna z nich, 
Mokropeská náves, bohužel nenalezla svého řešitele. Tři lokality 
byly studenty zpracovány, a to každá v několika variantách. Jedná 
se o návrh úprav nad všenorským úřadem s cílem vytvořit zde při-
rozené centrum obce, novostavba domu seniorů na místě hotelu 
Zdenka a obytný soubor v místě Krijcosu.

Z různých návrhů na řešení centra obce v blízkosti nádraží a obec-
ního úřadu vyvolal největší pozornost návrh osobně prezentovaný 
studentkou 2. ročníku V. Machovčákovou, který navrhuje řadovou 
zástavbu nad budovou úřadu. Jedná se o  rodinné domy kombi-
nované v  parteru s  nebytovými prostory, např. obchod, kavárna 
apod. Domy přiměřené velikosti mají sedlové střechy se štíty k uli-
ci. Alternativní návrhy s blokovou výstavbou již nezískaly takový 
ohlas mezi přítomnými obyvateli obce. Neexistence centra obce 
je jedním z  hlavních nedostatků Všenor. Studie řadové zástavby 
ukazuje cestu pro funkční a velmi estetické řešení tohoto expono-
vaného prostoru.

Novostavba domu seniorů, která by nahradila hotel Zdenka, již 
nevzbudila takový ohlas. Studie byla zpracována ve 4 variantách. 
Vzhledem k předpokládanému využití se ve všech případech jed-
nalo o monoblok lišící se výškou a podobou fasád. Všechny vari-
anty respektovaly současnou hmotu hotelu a u všech byla navr-
žena plochá střecha. Studie v každém případě ověřily objemové 
možnosti případné novostavby v místě hotelu. Další vývoj v této 
lokalitě je v současné době stále otevřený.

Třetí řešenou lokalitou byl návrh obytného souboru v místě Krij-
cosu. Možná zástavba zde byla navržena v  několika variantách 
a to bloková zástavba, zástavba dvojdomky a zástavba řadovými 
rodinnými domy. Poslední variantu prezentoval osobně autor, stu-
dent architektury 2. ročníku David Seidler. Tento návrh kombinuje 
dvou- a třípodlažní řadové rodinné domy, které vytvářejí průběž-
né ulice se samostatnými dvojdomky. Od silnice je výstavba hlu-
kově izolována většími objekty s komerčními prostory v přízemí. 
Všechny návrhy jsou výborným podkladem pro ověření kapacit-
ních možností obytné výstavby v tomto území. 
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Představen byl i  model rekonstruované budovy naší železniční 
zastávky autorky Michaely Valešové ze Všenor. Také toto téma je 
stále živé a zachování historické zastávky má stále více příznivců. 
Původní zastávky jsou zachovány již jen v Černošicích, Všenorech 
a Srbsku.

V předložených studiích lokalit, které byly zpracovány studenty ar-
chitektury i ve starších podkladech ze Zemědělské univerzity v Su-
chdole, katedra krajinné a  zahradní architektury (zimní semestr 
2016) má naše obec zdarma kvalifikované podklady pro nový 
územní plán. Je třeba poděkovat studentům, jejich pedagogům, 
spolku Na jedné vlně, z.s., i všem občanům Všenor, kteří se na této 
práci podíleli. Záznam z prezentace bude po zpracování zveřejněn 
na webových stránkách. 

Martin Lehovec

na podstádlí se budou naše děti učit 
mít rády přírodu

V září bude u nás otevřen dětský lesní klub Na stráni. Děti se v něm 
budou učit, jak žít v  souladu s  přírodou tak, aby jí neubližovaly 
a aby se vzájemně s ní obohacovaly. 

Na okraji Všenor, v nádherné přírodě brdských lesů, na našem po-
zemku pod lesem se skrývá nepřeberné množství dobrodružství. 
A takový výhled do kraje, jako budeme mít my, se najde jen má-
lokde. 

Naším cílem je děti vést skrze jejich vlastní prožitky k lásce k pří-
rodě a ke všem dovednostem, které budou potřebovat před ná-
stupem do první třídy. Děti se budou podílet i na pěstování vlast-
ních plodin, ze kterých si pak společně uvaříme. Budou pečovat 
o zvířata a poznají principy ochrany přírody. Vše bude zařízeno tak, 
abychom svou činností zde charakter a čistotu tohoto místa nijak 
nenarušili.

Protože každé dítě je originál, klademe důraz na jedinečnou osob-
nost každého z nich a snažíme se jim poskytnout přirozené pod-
mínky k rozvoji a zároveň jim skrze společné rituály dodat pocit 
bezpečí.

Jako zázemí bude sloužit celoroční mongolská jurta, kam se děti 
budou moci schovat při nevlídném počasí, na spánek a na oběd. 
Zbytek času budeme trávit venku a v přilehlém lese. 

Maximální kapacita klubu je 16 dětí a  jejich dobrodružstvími je 
provází vždy 2 průvodci. Budeme přijímat děti od 3 let. Klub bude 
otevřen od pondělí do pátku od 7:30 do 16:30. Další aktuální in-
formace se dozvíte na https://lknastrani.cz/ nebo na FB stránkách 
LK Na stráni. 
Máme za sebou 1. Den otevřených vrátek se zápisem a 2. nás čeká 
12. 6. 2019. 
Už teď se těšíme na všechna společná dobrodružství.
Děti patří do přírody.

Aneta Neubergová - zakladatelka dětského klubu Na stráni

druhý všenorský bazárek
V sobotu 11. 5. 2019 přes mimořádnou nepřízeň počasí proběhl 
ve Všenorech u Hornomokropeské návsi 2. Všenorský bazárek ne-
jen dětského zboží. Pod taktovkou Ateliéru u Šebestů se podařilo 

p  �Máme tu 2 kozičky, maminku Amálku a její malou dcerku 
jsme pokřtili podle jejího nového domova „Stráňka“.
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všem přátelům, kteří na akci spolupracovali, připravit příjemné od-
poledne pro Všenoráky a spřízněné duše z okolí. 

V prostorách statku bylo 17 stánků, kde si lidé mohli pořídit lev-
ně mnoho potřebných věcí, které by jinde těžko sháněli a naopak 
účelně předat ty, které již nepotřebují.
Proběhlo zde představení jednotlivých oddělení Atelieru u Šebes-
tů: hudební ateliér (Lenka Pešová), fotografický (SilvilaFotila) a di-
vadelní ateliér (Jakub Šebesta). 

Děti se vyřádily v koutku lesního klubu Na Stráni.

A byla tam i spousta neodolatelných voňavých dobrot k ochutná-
ní, které napekly maminky. Na přípravě některých pochoutek se 
podíleli i mentálně znevýhodnění klienti ze Slap, kteří nám pravi-
delně chodí pomáhat při čistění Země ve Všenorech.

Odpoledne zde proběhlo naprosto famózní vystoupení všenor-
ských žáků a hostů Hudebního ateliéru Lenky Pešové, profesorky 
Konzervatoře Jaroslava Ježka. Byl to neskutečně emotivní zážitek. 
Z  každého vystoupení vyzařovala taková čistota, láska k  hudbě 
a přirozenost, jakou málokdy cítíme při návštěvě profesionálních 
koncertů. 

Třešničkou na  dortu bylo vystoupení rockové skupiny, složené 
z  žáčků páté třídy Dobřichovické základní školy, pod vedením 
pana učitele Jana Peše. Tito borci předvedli výkon, který dokázal 
otevřít duši, věřím, opravdu každému. 

Úchvatný, profesionální přednes rockové skladby od  Nine Inch 
Nails, za zpěvu i kytarového doprovodu Jana Peše, byl beze sporu 
ve spolupráci se Svatým Petrem. Během přednesu skladby s filo-
zofickým podtextem se totiž začala stahovat mračna, v naprostém 
souladu s gradací písně se přidaly poryvy větru a přesně ve chvíli, 
kdy píseň Head Down skončila, přívalový déšť celou akci předčas-
ně zakončil.

Byl to nádherný zážitek, veliké poděkování za něj patří především 
organizátorské dvojici Sylvii a  Julii, manželům Šebestovým, paní 
Áně Škorpíkové, manželům Pešovým, všem, kteří se na  akci po-
díleli.

Všichni se moc těšíme na další bazárek, který pro nás organizátoři 
připraví na podzim.

Mifo

veteráni pod zámkem

Veterán klub-depo Všenory se zúčastnil výstavy historických vo-
zidel pod Dobřichovickým zámkem v  sobotu 25. května nejen 
s krásně naleštěnými traktory značky Zetor.

V Kostelci jsme navštívili zámek, který patří rodině Kinských. 
Pan majitel před restitucí žil v Dobřichovicích. Když jsme řekli, 
že jsme sousedi, prohlídka s  výkladem byla mimořádně del-
ší. U  zámku je krásný park velký 32 ha. Druhá zastávka byla 
na Vamberku. Zde jsme navštívili muzeum vamberské krajky. 
Krásné kousky – krajky, límečky, dečky i  šaty. Ukazovali nám 
rovněž, jak se to dělá. 
Potom jsme jeli do Rychnova nad Kněžnou. Zámek patří rodi-
ně Kolovratů. Zámek se opravuje, ale přitom se stále provádí. 
Výlet se vydařil, i díky podpoře obecního úřadu.
Moc děkujeme.

Za Klub důchodců J. Horáková

Klub důchodců jel na výlet do východních čech
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akce pořádané obcí a kulturním 
a historickým výborem

velikonoční odpoledne v kapli sv. jana Křtitele 20. 4. 
Návštěvníky kaple vítala krásná výzdoba dětí ze Základní školy 
a  mateřské školy Josefa Kubálka Všenory. Děti vyzdobily bohatě 
nejen kapli, ale i její okolí.

Během odpoledne bylo k dispozici malé občerstvení a bylo mož-
né ochutnat domácí koblihy paní starostky. Stoly s lavicemi, které 
sem byly dopraveny, byly příjemným překvapením a také náležitě 
využity. Vyvrcholením programu byl koncert Jiřího Stivína, který 
byl úžasný. Moc si toho vážíme a děkujeme!
 
Do soutěže o nejkrásnější kraslici se přihlásilo 7 účastnic. Nejvíce 
korálků (bodů) získala paní Víchová. Za ní se umístily paní Kahou-

Setkání kronikářů, letopisců a milovníků 
historie i těch, kteří mají rádi, že se něco 
pozitivního děje, se uskutečnilo v neděli 
19. 5. V sále Vladimíra Holana ve Všeno-
rech vítala účastníky výstava ke spolkové 
činnosti v Černošicích, Řevnicích, Řitce 
a ve Všenorech. Návštěvníci zde měli 
např. možnost vidět dívčí sokolské šaty 
a ženský sokolský šátek věnované paní 
Kabelkovou ze Všenor nebo sokolský 
prapor z Horních Mokropes, který vysta-
vil Jiří Vích. Vystaveny byly také archiválie 
z Okresního archivu Praha-západ.

Přednesené příspěvky a prezentace při-
blížily spolkovou činnost v Radotíně (An-
drea Gruberová), Černošicích (Simona 
Kysilková Šnajperková), Všenorech (Ale-
na Sahánková). Klub Veteránů Všenory 

představil Pavel 
Krejčí. Před  
budovu obec-
ního úřadu 
předjely nád-
herné veterány, 
opravené ruka-
ma členů klubu. 
Řevnické spolky 
představil 
Jindřich König. 
Gabriela Křist-
ková přiblížila 
Muzeum Laty 
Brandis na zám-
ku na Řitce. 
Poslechli jsme 
si, co vše podni-

kají Myslivecký kroužek a Jezdecký klub 
Norma. Programem nás celé odpoledne 
provázel moderátor Martin Golláň. Závěr 
patřil diskuzi a občerstení.

Při poslechu příspěvků a prezentací 
skláním hlavu nad svými kolegyněmi 
a kolegy ze sousedních obcí a nad jejich 
dlouhodobou činností a úžasnými akce-
mi, které podnikají.

Pro příští rok nám Pavel Buchtele vymys-
lel téma: chatové osady. Už teď se těšíme 
na příští setkání.

Spolková činnost ve všenorech a okolních městech a obcích
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nová, Formánková, Pokorná, Balá, Gallóová, Nešporová a Fürstová. 
Na  fotografii nejsou bohužel všechny nádherné kraslice, poně-
vadž některým se dostalo té cti, že si je odnesl Jiří Stivín jako dárek 
od účastnic soutěže. 

brusel ve fotografiích a evropská unie v číslech
Znáte symboly EU, víte, jak EU funguje, jak vznikají předpisy, jak 
se rozhoduje, jaké jsou oblasti působnosti a přínosy EU, jaké jsou 
výhody a nevýhody, problémy? Vše srozumitelně a v kostce nalez-
nete v prezentaci Markéty Gallóové, která byla součástí její před-
nášky 6. 5. 2019. Kdo přišel, nelitoval. Jako bonus všichni dostali 
bruselské pralinky.

Prezentace je k dispozici:
https://www.vsenory.cz/knihovna-infocentrum/pro-deti-a-mladez/ 
studentky-a-studenti/

nevšední zážitek ve všenorech –  
arboretum jana Mejstříka
Arboretum (dendrologická zahrada) pod hřbitovem v  Horních 
Mokropsích nás překvapila svým rozsahem, překrásnou vyhlíd-
kou do  kraje, nádhernými jehličnany, pestrostí květů a  barev.  
Nápad Kulturního a  historického výboru jsme realizovali v  úterý 
28. 5. 2019 odpoledne.

Jan Mejstřík nás přivítal u vchodu do arboreta a pak už jsme se ne-
stačili divit. Karel Jiskra, který je s arboretem a Janem Mejstříkem 
v pracovním kontaktu od začátku, nadšeně vyprávěl o vzniku ar-
boreta. Zdá se mi neuvěřitelné, že ta nádhera vznikla ve Všenorech 
a máme ji na dosah. Je za tím hodně práce a času, odříkání. Ale 
výsledek, který není ovšem konečný, poněvadž každá zahrada se 
časem mění, stojí za to. 

Královský průvod Karla iv.
Poselstvo všenorské se vydalo v sobotu 1. 6. odpoledne do Dol-
ních Mokropes, kde se připojilo ke Královskému průvodu. Tento-
krát bylo 8 účastníků, a to nás ještě posílili černoličtí. Císaři a cí-
sařovně byly předány dva doubky s  přáním: „Nechť rostou tyto 
mladé duby tam, kde zasazeny budou a budou představovat tvou 
sílu a  moc i  moudrost“. Dub je pro Všenory symbolickým stro-
mem. K  tomu jsme předali cider. Naši čtyři malí rytíři z kroužku 

vedeného panem Onodou sehráli moc pěkné představení. Prů-
vod putoval pod horkým sluncem do  Dobřichovic a  druhý den 
na hrad Karlštejn.

Alena Sahánková

Se všenorskou knihovnou do přírody
ornitologická vycházka 
Za ptačím zpěvem 5. 5. 2019 s dr. Valešem

V průběhu vycházky jsme pozorovali, kromě jiných druhů ptáků, 
nenápadného slavíka obecného. Stejně jako loni nám slavík zazpí-
val, ale neviděli jsme ho tentokrát zblízka. Dr. Valeš nemohl vzhle-
dem k počasí chytat ptáky do sítí a kroužkovat. Na minulé vycház-
ce kroužkoval hned dva slavíky, a tak jsme si je pěkně prohlédli. 

Slavíka prozradí především jeho zpěv, jinak žije skrytě. Půjdeme-li 
k Berounce brzy ráno (doporučuje se i ve tři hodiny), máme šanci 
jeho zpěv zaslechnout. Slavíci se zpěvu učí, čím starší je slavík, tím 
může lépe zpívat. Jedni z nejlepších pěvců žijí v některých oblas-
tech Brd a byli tam dříve chytáni, aby zpívali na císařském dvoře.  



18   Všenorský ZPrAVoDAJ

události Ve Všenorech

desetiletí geologických  
vycházek s všenorskou knihovnou 
(2009–2018) 
a Filipem Stehlíkem jsme uzavřeli uspořá-
dáním geologického semináře 27. 4. 2019 
v sále Vladimíra Holana na obecním úřadě.
Filip Stehlík připravil zajímavou prezentaci, 
která shrnula, co jsme vše společně zkou-
mali, procházeli, zažili po odborné stránce. 
A  také jsme vzpomínali nad fotografiemi 
a  plánovali další vycházky. Vzpomínky 
na naše geologické vycházky jsou dostup-
né na  webu: www.vsenory.cz/knihovna-
infocentrum/vychazky-a-vylety/geologic-
ke-vychazky/ 

 Filip Stehlík 

historie geologických vycházek všenory Geologická historie

Staro 
hory

Prvohory
(541–252 Ma)

Druhohory
(252–66 Ma)

Kenozoikum
(66–0 Ma)

Datum Oblast, trasa

  0. 2008/2009 návrh naučné stezky Černošice - Jíloviště - Měchenice 6 6 6

  1. 19. září 2009 Trhové Dušníky - Rejkovice 6 6

  2. 10. dubna 2010 Králův Dvůr - Děd - Stradonice 6 6

  3. 23. října 2010 Beroun - Svatý Jan - Srbsko 6 6 6

  4. 16. dubna 2011 Koněprusy a okolí 6

  5. 15. října 2011 Všenory a okolí I, Černolice 6

  6. 28. dubna 2012 Jílové - Kamenný Přívoz 6 6 6

  7. 27. října 2012 Všenory a okolí II 6 6 6 6

  8. 13. dubna 2013 Radotín - Kosoř - Černošice 6 6 6 6

  9. 20. října 2013 Řevnice - Karlštejn 6 6 6 6

10. 13. dubna 2014 Koda - Císařská rokle 6 6

11. 12. října 2014 Černošice - Všenory 6 6 6

12. 19. dubna 2015 Skryje a okolí 6 6

13. 11. října 2015 Damil - Tetín 6

14. 17. dubna 2016 Liteň – Zadní Třebaň 6 6 6 6

15. 16. října 2016 Moře a řeky v okolí Černošic 6 6

16. 23. dubna 2017 Starohory a prvohory mezi Točníkem a Brdy 6 6 6

17. 14. října 2017 Třebotov – Solopisky – Černošice 6 6 6

18. 14. dubna 2018 Koněprusy - Koukolova hora 6 6

19. 27. října 2018 Cukrák - Černošice 6 6 6

20. 27. dubna 2019 Jubilejní setkání, sál V. Holana v budově OÚ Všenory

u  �Setkání bylo příjemné 
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ZŠ a mŠ Josefa kuBálka VšenorY

ani v naší mateřské škole  
se čas nezastavil

Čas utíká mezi prsty, tik-tak,tik-tak,
Čas nechytíš do své hrsti, tik-tak,tik-tak…

Z předškoláčků brzy dozrají školáci a „zoubková víla“ už neví, kam 
dřív skočit. Palečkům v bačkůrkách mladších dětí už také začíná 
být těsno a těší se, že brzy „povýší“ mezi starší děti.

Je to tak. Prázdniny už přešlapují za  vrátky a  my si hledíme ty 
„naše“ děti ještě užít, než se nám ztratí z očí. 

Zpíváme písničku předškoláčků,
Půlka je andílků, půlka dráčků.
Zpíváme, kreslíme princezny z pohádek,
Země je složená z kouzelných zahrádek. 
Do školy půjdeme – až bude čas,
Pak světu ukážem, co je to v nás.

Děkujeme za  krásný školní rok i  vám, milí rodiče! Rodiče „Sluní-
ček“, „Berušek“ i „Ježečků“. Děkujeme za váš čas, pomoc, trpělivost, 
vstřícnost, sdílení...

poselství od dětí:
Máme vás rádi, mámy, tátové,
Máme vás rádi, právě takové.
I když se dopouštíte chybiček,
Co na tom – to je úděl všech lidiček.
Mějte nás rádi, mámy, tátové,
Mějte nás rádi, právě takové.
Víme to od dědy a babičky,
Že jsme váš obrázek celičký.

Učitelky z MŠ při ZŠ Josefa Kubálka Všenory

Soutěž mladých zdravotníků –  
1. místo v okrese
V sobotu 27. 4. se naši žáci ze 4. B, 5. B, 6. A a 6. B zúčastnili celo-
denní akce nazvané Soutěž nanečisto. V ZŠ Jitřní na Praze 4 byla 
pro zájemce o první pomoc připravena nasimulovaná stanoviště 
s různými poraněními. Mladí zdravotníci se zde naučili, jak vše oše-
třit a tím zachránit lidský život. Pět nejšikovnějších žáků ze šestých 
tříd pak reprezentovalo v úterý 14.5. naši školu v oblastním kole 
Soutěže mladých zdravotníků ve Slivenci. Získali zde krásné první 
místo v okrese Praha – západ a postupují do krajského kola, které 
se koná 31. května v Mladé Boleslavi. Přejeme všem hodně štěstí 
a sil v dalším zápolení.

J. Procházková

helpík

V dubnu se žáci pátých tříd zúčastnili školního kola Helpíkova po-
háru. Děti se dozvěděly, jak správně poskytnout první pomoc, kte-
rá může rozhodnout o životě a smrti člověka. Tyto dovednosti si 
hned všichni i prakticky vyzkoušeli. Z. Valešová, H. Rysová

Křížem krážem naším krajem
Přehlídka prezentací o našem kraji zaměřená na kultivaci jazykového 
projevu se ze Všenor, kde vznikla, letos přestěhovala na mníšeckou 
Skalku. Ale naši zástupci zde nechyběli a  důstojně reprezentovali 
školu i  obec. Řečnické umění patří nepochybně k  nepostradatel-
ným dovednostem každého člověka a přehlídka byla výbornou pří-
ležitostí si ho vyzkoušet před cizím publikem. (vv)
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ZŠ a mŠ Josefa kuBálka VšenorY

úspěšný 47. ročník soutěže zlatý list

Žáci z  prvního i  druhého stupně reprezentovali naši školu hned 
ve dvou krajích. Starší žáci soutěžili 5. května v krajském kole Zla-
tého listu v Praze a mladší žáci poměřili své znalosti s týmy Plzeň-
ského kraje dne 8. 5. v Holoubkově. V této náročné přírodovědné 
soutěži získali 3.místo. Blahopřejeme a děkujeme všem zúčastně-
ným žákům za nadšení a odvahu, se kterou šli do obou soutěží.

J. Procházková

štafetový pohár v rudné
Žáci 2. až 5. třídy se 30. 4. zúčastnili „štafetového poháru“ mezi 
třinácti školami z Prahy – západ. Atmosféra na atletickém stadio-
nu v Rudné byla příjemná a nabitá bojovou energií. Soutěžilo se 
ve dvou kategoriích: 2. – 3. třída a 4. - 5. třída. Štafetu běželo 8 zá-
vodníků (4 chlapci, 4 dívky), každý 125 m dlouhý úsek. Naši mladší 
běžci běželi jak o život a doběhli si pro krásné 3. místo. V celko-
vém součtu všech štafet (mladší, starší, míchané A, B) se naše škola 
umístila na 7. místě. Poděkování patří všem zúčastněným.

V. Strnadová a sportovci (běžci)

vzhůru na kola!
Již šestý ročník cyklistického Memoriálu prof. J. Kubálka nás opět 
zavedl do okolí jeho rodné Svídnice a krásného jarního Polabí. Or-
ganizátorky V. Radová a M. Baudyšová naplánovaly romantickou 
trasu přes Loučeň do Smetanových Jabkenic. Jízdu mezi rozkvet-
lými stromy navíc rámovaly zasněžené Krkonoše na obzoru, takže 
si jedenáctičlenný peloton na svídnické návsi slíbil, že příští rok 8. 
května opět vyrazí. A rád mezi sebou přivítá i další zájemce o po-
klidné putování půvabným krajem.  (vv)

ukliďme všenory

Naši žáci a jejich učitelé pomáhají uklízet Všenory tradičně již ně-
kolik let. 17. 4. se škola znovu zapojila do  akce Ukliďme svět, 
ukliďme Česko 2019 – Ukliďme Všenory. Žáci pracovali v pře-
dem určených částech Všenor – uklízelo se v lese u  Glorietu, 
u hřbitova, ulice U Dubu, v okolí školy a  jídelny, rybníčku, hřiště 
a u Berounky. Žáky tato akce velmi bavila a rozvíjela v nich vědomí 
nutnosti ochrany životního prostředí. Celkem se podařilo sesbírat 
324 kg odpadu. 

M. Irová
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byli jsme přijati za řádného člena 
asociace muzeí a galerií
V březnu 2019 bylo Centrum Mariny Cvětajevové přijato za řádné-
ho člena Asociace muzeí a galerií ČR. Bylo tak ohodnoceno dlou-
holeté úsilí vybudovat důstojné místo pro zachování památky 
na slavnou ruskou básnířku, její život a dílo. 

Zastupitelstvo obce Všenory schválilo na svém veřejném zasedá-
ní 25. 4. 2019 změnu názvu Centra Mariny Cvětajevové, které je 
od roku 2016 součástí Všenorské knihovny a Informačního centra 
Berounka, na Všenorské muzeum Mariny Cvětajevové. Tato změna 
souvisí nejen s  přijetím Centra Mariny Cvětajevové do  Asociace 
muzeí a  galerií, ale rovněž se záměrem rozšířit zaměření muzea 
o historii obce Všenory.

odpoledne s andersenem
Všenorská knihovna uspořádala 29. března Odpoledne s  Ander-
senem pro děti z I. stupně. Na programu byla vlastivědná vycház-
ka po Všenorech s Alenou Sahánkovou, na které se děti seznámily 
s historií některých významných míst.

Po  vycházce následovalo zábavné povídání o  penězích s  paní 
Evou Vízkovou z ČSOB. Bylo to vlastně kvalitní školení na finanční 
gramotnost formou soutěží s odměnou. Děti byly aktivní a dozvě-
děly se spoustu potřebných věcí, ale i kuriozit, třeba to, jak vypadá 
a kolik váží „skartovaný“ milión v různých bankovkách. Člověk by 
řekl, že tyhle informace jsou pro ně předčasné, ale jeden chlapec 
dokázal vyjmenovat osobnosti na všech bankovkách, a to bez za-
váhání.

Své zážitky z první části odpoledne děti mohly popsat jako novi-
náři. S panem Martinem Golláněm si zvolily název novin a redak-
tory a pak psaly a kreslily. V knihovně vyhledaly odpověď na otáz-
ku, kdo byl H. Ch. Andersen. Dětem zazpívaly členky pěveckého 
kroužku písničky z pohádkových filmů a děti hádaly jejich názvy. 

Na  závěr vystoupily chovatelky československých vlčáků Helena 
Jahelková a  Ivana Vaňková se svými psy. Československý vlčák 
je plemeno vzniklé zkřížením německého ovčáka a  karpatského 
vlka. Děti se dozvěděly mnoho zajímavostí o jejich biologii a cho-
vání, a také jak poznají náladu psa a jak se mají chovat ke psům. 
Před odchodem domů se děti a psi rozloučili s knihovnou společ-
ným vytím.

pasování prvňáčků na rytíře 
a rytířky řádu čtenářského
Letošní slavnost proběhla 
v prostorách kaple sv. Jana Křti-
tele 23.  května. Prvňáčci byli 
natěšeni a připraveni přednášet 
básničky a předvést představe-
ní Šibenice svým rodičům, paní 
ředitelce Bartoníčkové, paní 
učitelce Kratochvílové i knihov-
nicím. V  prostorách kaple děti 
složily čtenářský slib a pak pro-
běhlo pasování dřevěným me-
čem. 

Malí čtenáři obdrželi glejt, po-
zvánku do  knihovny, záložku 
do knihy a rovněž krásné knížky.

Tak teď už jen přijít s paní učitel-
kou nebo s rodiči do Všenorské 
knihovny. 

všenorská knihovna 
a informační centrum 

berounka 
VŠENORSKé MUZEUM  
MARINy CVěTAJEVOVé

Pondělí: 8:00–11:00 13:30–18:00
Středa: 13:30–18:00
Sobota: 9:00–12:00

Katalog knihovny: katalog.vsenory.cz
knihovna@vsenory.cz

tel. 607 263 700

VŠE
NORSKÁ KNIHOVNA

ŽIVOT A DÍLO BÁSNÍŘ
KY
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p  �Chovatelka I. Vaňková s československým vlčákem.



22   Všenorský ZPrAVoDAJ

vŠenorská knihovna A InForMAČnÍ centruM BerounkA

Všenorská knihovna se dlouhodobě účastní celostátního a mezi-
národního projektu s knížkou do života. V současné době máme 
připraveny dárkové knižní sety, které předáme rodičům dětí na-
rozených v roce 2018, a to v neděli 22. září 2019 při příležitosti 
slavnostního vítání občánků v kapli sv. Jana Křtitele. S pořádá-
ním akcí v rámci Bookstart ale nečekáme až na září, ale zveme již 
nyní na prohlídku naší knihovny a na vycházku „S kočárkem za his-
torií Všenor“. Podrobnosti jsou v rubrice Pozvánky.

S knihovnou do světa informací
Pro děti ze 7. a  9. třídy byla podruhé připravena prezentace 
na téma Svět informací a Jak pracovat s informacemi. Během vy-
učovací hodiny jsme se zabývali informačními zdroji, informačními 
portály, vyhledávacími servery, spolehlivostí informačních zdrojů 
atd. V druhé části hodiny jsme si povídali o ověřování informací, 
citování a plagiátorství. 

Obě třídy následně navštívily Všenorskou knihovnu s paní učitelkou 
Svozílkovou a věnovali jsme se praktické stránce práce s informač-
ními zdroji (rešeršování) na příkladu hledání v regionálních zdrojích.

Ráda bych poděkovala paní ředitelce Renatě Bartoníčkové, která 
s nápadem zabývat se s dětmi „zkoumáním“ světa informací, přišla.

Alena Sahánková

návštěvy dětí v knihovně
Máme velkou radost, že do knihovny přichází stále více dětských 
čtenářů nejrůznějšího věku. V  letošním školním roce přichází 
opakovaně i skupiny těch nejmenších čtenářů ze všech oddělení 
obecní mateřské školy Josefa Kubálka a ze soukromé školky Hobík. 

I když ještě nejsou čtenáři, ale posluchači příběhů čtených rodiči či 
učitelkami, děti se v knihovně umí hezky chovat, knihy si s velkým 
zájmem prohlíží, dokáží pozorně naslouchat příběhům a všechny 
již vědí, jak mají s knihami zacházet. 

Ze starších čtenářů bych velmi ráda zmínila zájem o knihy a cel-
kovou vysokou úroveň čtenářství u dětí ze současné 4. B. S touto 
třídou spolupracujeme v knihovně velmi rády, je to nejen díky ši-
kovným dětem, ale také díky bývalé paní učitelce Kratochvílové 
a současné paní učitelce Svozílkové. Obě dvě čtenářství a zájem 
o knihy u dětí hodně podporují a dokáží v nabitém učebním pro-
gramu najít vždy čas na návštěvu knihovny, za což jim moc děku-
jeme! Naše setkání v knihovně mají zpravidla následující průběh: 
Děti si vzájemně sdílí a doporučují přečtené knihy, představujeme 
nové knihy z fondu a pak společně pracujeme s konkrétní knihou – 
čteme si z knihy a zároveň děti něco vytváří na základě podnětu 
vyplývajícího z knihy. Hodně zde čerpáme z metodiky čtenářských 
klubů. Samozřejmě v průběhu návštěvy knihovny si děti také půj-
čují a vrací knihy, součástí je také malé občerstvení. 

Šikovnost a  úžasné nápady dětí bych ráda doložila na  přiložených 
obrázcích: první je ukázka tvorby vlastního návrhu písma, která 
vznikla na základě společného čtení pohádky „Jak vznikla první kni-
ha“ z knihy „Knihovnické pohádky“ od Zuzany Pospíšilové. Děti měly 
za úkol pro jednotlivá písmenka běžné abecedy vymyslet buď vlastní 
typ písma, nebo dokonce i zcela nový symbol a následně pomocí to-
hoto vymyšleného písma něco napsat. 

Paní učitelka dětem doporučila 
napsat vytvořeným novým pís-
mem vzkaz nemocnému spo-
lužákovi, který nemohl ten den 
v knihovně být. Děti tvořily s o to 
větším nasazením pro věc a  na-
psaly spolužákovi krásné vzkazy.

Druhá ukázka je z  individuální 
práce dětí zaměřené na  sdíle-
ní přečtených knih: Děti měly 
za úkol vybrat si zvoleného hrdi-
nu z  přečtené knihy a  vymyslet 
pro něho vhodný dárek, následně 
jsme dárky společně sdílely.

Některé prostory naší knihovny jsou vyzdobeny ještě dalšími úžas-
nými díly, která děti 
z různých tříd v prů-
běhu návštěv vytvo-
řily – máme unikátní 
výtisky NUDA no-
vin, několik návrhů 
podoby Modrého 
poťoucha a  Gorily, 
zakořeněný strom 
čtenářství bývalé 
4. B (dnes již 6. B). 

Můžete se sami příjít 
podívat do  knihov-
ny a  začíst se J! 
Těšíme se na  další 
společná setkání.

Jana Müllerová

bookstart
s knížkou 
do života
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p  �Budoucí studenti, nyní 9. třída, vzpomínají nad dětskými knihami 
na své pasování na čtenáře, které zažili v 1. třídě.  

vítání občánků



Vila čp. 46, dnešní 249, byla postavena 
v  letech 1881–1882 pro ing.  Vojtěcha 

Sedláka. Úzká parcela způsobila, že vila je 
v bezprostřední blízkosti vily Libuše. Vila je 
postavena dále od ulice než sousední Libuše, 
což způsobuje, že na  starých pohledech ze 
Všenor se vila pohledově neuplatnila. Vila 
dobře korespondovala s  klasicizující archi-
tekturou protější vily Nolč. Zejména hlavní 
fasáda vily Hanka byla ale zdobnější a  ele-
gantnější. 

 Jednoduchá obdélníková hmota vily je 
situována podélně se silnicí. Obdobně jako 
sousední vily stojí na  nízké terase. Vila je 
jednopatrová, hlavní průčelí je rozděleno pi-
lastry na tři části. Horizontálně je fasáda čle-
něna kordonovou a korunní římsou. V jed-
notlivých polích je vždy jedno okno. Okna 
doplňují dvoukřídlé lamelové dřevěné oke-
nice. Ve středním poli v přízemí je nad hlav-
ním vstupem umístěn představený dřevěný 
portikus s trojúhelníkovým štítem postave-

ný na podezdívce s kuželkovou balustrádou. 
Trojúhelníkový štít pod stříškou je zdoben 
prořezávanými motivy labutí a koček. Také 
boční pole portiku mají zpředu i z boku de-
korativní dřevěnou prořezávanou výplň. 

 Zajímavé je také levé boční průčelí, které 
je dvouosé, členěné rovněž pilastry. Sedlová 
střecha je přetažená na přečnívajících poze-
dnicích, jejichž konce jsou vyřezány do de-
korativních konzol. Přes polovinu průčelí 
je představena od  líce hlavní fasády zděná 
veranda. Na verandě stojí dvouosý dřevěný 
altán s krásně vyřezávanými dřevěnými vý-
plněmi. Dřevořezby jsou zřejmě opět dílem 
místního mistra Antonína Antoše. 

 Původní vnitřní dispozice vily Hanka 
se nedochovala, protože vila byla rozdělena 
na  nájemní byty. Přesto se však dochovaly 
v interiéru cenné architektonické prvky a to 
původní dveře, dřevěné podlahy a  točité 
schodiště. 

 Stavitel vily ing. Sedlák používal vilu pro 
rekreaci své rodiny. Později zde se svými 
dcerami až do konce dvacátých let minulé-
ho století bydlel. Vilu pak prodal panu Dr-
balovi, majiteli krejčovského salonu v Praze. 
Ten ji zakoupil jako svatební dar pro svoji 
dceru Janu přezdívanou Handa. Po  ní do-
stala vila své jméno již ve spisovné podobě 
Hanka. Na černobílé fotografii z roku 1973 
je zachycena majitelka vily „Hanka“ se sou-
sedovic holčičkou Šárkou. V té době se vila 
opravovala. Handa si vzala Jaroslava Balzera 
a v majetku potomků této rodiny, do které 
patří i  známá herečka Eliška Balzerová, je 
vila do dnešních dnů. 

 Vila se po  roce 1948 nevyhnula nuce-
nému nájmu. Byla rozdělena na  6 bytů, 
do  kterých přišli Národním výborem při-
dělení nájemníci. Pro potřeby majitelů byly 
určeny dvě malé místnosti v podkroví. Stěny 
místností tvořil jen omítnutý rákos na prk-
nech, takže je nebylo možné v zimě vytopit 
na  přijatelnou teplotu. Nájemníci zde byli 
ještě po  roce 1990, takže se majitelé roz-
hodli v horní části zahrady přístupné z uli-
ce Ke  Hřbitovu postavit rodinný domek. 
V  této části zahrady byl původně ovocný 
sad. Střední část zahrady mezi vilou a  no-
vým domkem, která byla koncipována jako 
lesopark s dendrologicky cennými dřevina-
mi, byla zachována.

 Po roce 1990 se postupně podařilo vilu 
uvolnit a  začít s  opravami. Byla opravena 
střecha, fasády a  odstraněna část nevhod-
ných úprav v  interiéru. Velmi náročná je 
údržba dřevěných prvků. V  současnosti je 
vila využívána pro rekreaci členů rodiny ma-
jitelů. Ve vile jsou nadále 2 menší byty, které 
jsou dlouhodobě pronajaty. Autorem kresby 
vily je pan Bursík, který se svou manželkou 
je dlouhodobým podnájemníkem v této vile.

Martin Lehovec 

historie

Vila Hanka
vila hanka byla postavena 
na úzké parcele na druhé 
straně ulice Květoslava 
Mašity přímo proti vile 
nolč, pozdějšímu hotelu 
zdenka. na rozdíl od většiny 
všenorských vil postavených 
v novorenesančním slohu 
představuje vila hanka 
starší pozdně klasicistní typ 
venkovského domu. tato 
vila se zachovala s minimem 
stavebních úprav a zcela 
unikátní je i stále původní 
barevné řešení fasád objektu, 
zejména jejich dřevěných prvků.
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z vyprávění pamětníků

Moc děkujeme panu Karlu Korbelovi, že se při-
hlásil na naši výzvu a podělil se s námi o své zá-
žitky z dětství ve Všenorech.

pro tentokrát o dětství v pohybu 
Bylo to období kolem války. Měli jsme úplně od-
lišné dětství než dnešní mládež. Byli jsme stále 
v  pohybu. Obecní škola ve  Všenorech a  Mokrop-
sech fungovala do páté třídy. Vyučování jsme měli 
pouze dopoledne. Když jsme přišli ze školy domů, 
museli jsme pomáhat rodičům, kolikrát to byla 
těžká práce. Každý měl nějaké hospodářstvíčko 
nebo živnost, na  každé mezi, všude byla políčka 
nebo louky, kde se pásal dobytek. Vše se muse-
lo zužitkovat, protože za války byl hlad. Měli jsme 
chléb na  lístky a  většina vypěstovaného, i  vajíčka 
od slepic, se musela odvádět Němcům. Mnoho lidí 
chovalo v té době křepelky a králíky, protože ti se 
odvádět nemuseli. Když jsem přišel ze školy, chodil 
jsem na žabinec pro kachny, měly ho rády. Pak jsem 
si šel s dětmi zahrát fotbal, když byl čas. Hřiště bylo 
tehdy u vody. Ke konci války jsme chodili povinně 
do Kuratoria, tělocvičné organizace, domnívám se, 
že to bylo podhoubí českých fašistů. Jejich vůdci 
nosili bílé košile, černé kravaty a pumpky. Po válce 
jsme měli Junáka a Sokol. Sokol měl své heslo: „Tuž-
me se“ a Junák: „ Vždy připraven“.

Od páté třídy jsme chodili do měšťanky do Dobři-
chovic. Každý den pěšky. Přišlo nám to normální. 
Tam bylo vyučování už delší. V  pondělí a  čtvrtek 
do  pěti, v  úterý do  čtyř, středy, pátky a  soboty 
do jedné. Ano, do školy i do práce se tehdy chodilo 
i v sobotu a také nám to přišlo normální. Společné 
obědy nebyly. Každý měl, co si přinesl nebo nepři-
nesl.

Tehdy lidé rádi společně cvičili. Pravidelně se tak 
sdružovali. Ve Všenorech a Mokropsech byly 2 tělo-
cvičné organizace. Sokol, ten měl svou tělocvičnu 
Na  Kovárně a  Dělnická tělovýchovná jednota DTJ, 
která cvičila U  Mesteků (ve  statku na  Mokropeské 
návsi) a U Podzemských (tam kde je dnes Rychta). 
Cvičilo se pravidelně 2x týdně. Muži a ženy odděle-
ně. Cvičila se především gymnastika, z nářadí tam 
byla hrazda, koza, kůň a žíněnky. Ženy chodily cvičit 
vždy v pondělí a ve čtvrtek a muži v úterý a v pá-
tek. Odpoledne nejprve cvičili žáci od 4 do 5, pak 
od 5 do 7 dorost a nakonec od 7 do 9 dospělí. Vždy 
bylo plno. Žáci a  dorost neplatili žádné příspěv-
ky, dospělí platili symbolický poplatek. V  Horních 
Mokropsech jsme ještě měli letní venkovní cvičiště 
„Na Drahách“, to byl prostor pod Kovárnou u hasi-
čárny. Cvičilo se tam 2x týdně. Vždy děti a pak do-
spělí. Nejdříve prost ná a potom na nářadí. Měli jsme 
tam hrazdu a kruhy. Tehdy i naši otcové, kteří tvrdě 
pracovali na statku, chodili po práci cvičit. Byl to pro 
nás všechny příjemný způsob trávení volného času, 
prospívalo to tělu i  duši a  byl to svým způsobem 
i kulturní a společenský prožitek.

Mifo

historie příroda koleM nás

zlatí úhoři

Úhoř říční (Anguilla Anguilla) je fascinující ryba. Natrvalo spjatá s ře-
kou Berounkou a knížkami Oty Pavla, ryba která vypadá spíš jako had 
a je také takto jedovatá, a která od nás táhne tisíce kilometrů na trdli-
ště v Sargasovém moři, je také představitelem celé řady vodních živo-
čichů, kteří tvrdě doplatili na  znečištění vod a  stavbu jezů a  vodních 
elektráren. 
 
Ještě před sto lety byli úhoři běžnými obyvateli evropských řek, jejich po-
pulace ale klesla na  méně než procento svého původního stavu. Tento 
pokles bohužel i nadále trvá, a tak se úhoř nově dostal na seznam druhů 
chráněných úmluvou CITES a velkolepé plány na jeho záchranu spřádá i Ev-
ropská unie. 

Naše řeky jsou teď ale mnohem čistší než bývaly v době komunismu. V čem 
je tedy vlastně úhoří problém? Znečištění řek odpadními vodami se skuteč-
ně výrazně zlepšilo, říční ekosystémy ale nově trápí látky, které současné čis-
tičky neumí odstranit, a které jsou pro ryby, žáby i další obyvatele řek velmi 
nebezpečné – jedná se např. o antibiotika, antikoncepci nebo mikroplasty. 
Velké řeky, jako je i naše Berounka, už také dávno ztratily svůj přirozený cha-
rakter, byly narovnány a vybagrovány. Pokaždé, když se při povodni pokusí 
navrátit do své přírodní podoby a vytvoří tůně, štěrkové náplavy a meandry, 
nastoupí na ně znovu soudruzi s bagrem a řeku náležitě usměrní. Rovné ko-
ryto s plochým dnem, ve kterém řeka rychle proudí, je ale prostředím málo 
přátelským pro ryby a ostatní vodní tvory - neposkytuje úkryty, odpočinková 
místa, ani místa k rozmnožování. V takové řece se špatně žije. 
 
V případě úhoře říčního jsou ale největším problémem jezy a vodní elektrár-
ny. Mladí úhoři se totiž líhnou až v dalekém Sargasovém moři. Odtud je Golf-
ský proud nese ke břehům Evropy. Po 3-4 letech trvající mořské pouti pak 
pokračují dále do řek. Zde se mění v tzv. monté (mladé úhoře), kteří absolvují 
dlouhou a  těžkou cestu proti proudu řeky, třeba i k nám do Čech. V cestě 
jim ale brání vysoké jezy a vodní elektrárny. Přestože jsou úhoři známí svou 
schopností šplhat prakticky po suchu i několik metrů, vysoké přehradní zdi 
už nepřekonají. Řada z nich také zahyne v turbínách, které se pro ně stávají 
smrtící pastí. 

p  �Dospělý úhoř říční má metalické zbarvení – odtud název zlatí, 
někdy také stříbrní úhoři
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příroda koleM nás

Posledním velkým ohrožujícím faktorem, který celosvětově snižu-
je stavy úhořů, je jejich nadměrný lov. Úhoří maso je totiž velice 
chutnou, mezinárodně uznávanou kulinářskou specialitou. A  to 
i přesto, že tepelně neupravená úhoří krev je pro člověka prudce 
jedovatá. Rostoucí poptávka po úhořím monté, zejména čínských 
zákazníků, způsobila drastický pokles celosvětové populace a ná-
sledné zavedení zákazu obchodování s tímto ohroženým druhem. 
Po  zavedení zákazu se ale velmi rychle vyvinul černý trh. Ilegál-
ní obchod s  úhoři je v  současnosti výnosnější než obchod s  ko-
kainem, jeho zastavení tak nebude vůbec jednoduché. 
 
A  jak to tedy vypadá s úhoři u nás na Berounce? Český rybářský 
svaz jen v roce 2017 vysadil v revírech na Berounce 55 000 ks úho-
řího monté a  doufá, že se zde úhořům bude dobře dařit. Řada 
z těchto ryb se jistě dožije dospělosti, k obnovení zdravé a živo-
taschopné úhoří populace máme ale ještě velmi daleko. Zákla-
dem obnovy všech našich rybích populací je odstranění nebo 
zprůchodnění migračních překážek na tocích, jako jsou jezy všeho 
typu, zejména však vodních elektráren. Pomoci může stavba tzv. 
rybích přechodů, což jsou např. trubky, speciální kaskády nebo 
i úplné „obchvaty“, které rybám pomohou bezpečně překonat jez 
po i proti proudu. U malých vodních elektráren je také nezbytné 
zachování minimálního průtoku vody přes jez, což se často nedě-
je, a v době sucha jsou tak říční ryby uvězněny „mezi jezy“. 
 
Sen o plnohodnotném návratu úhoře říčního na Berounku je krás-
ný a bude to ještě spousta práce, než se ho podaří splnit. Za jeho 
uskutečnění ale má smysl bojovat. Už proto, že krajina Berounky 
by bez zlatých úhořů nikdy nebyla úplná. 

Tereza Mináriková, tereza@minarik.net
 

všenorský lesík

Zastupitelstvo obce Všenory schválilo na  svém zasedání 
25. 4. 2019 usnesení, že souhlasí se stanovením ceny dřeva 
z  uschlých, napadených stromů, zlomů nebo jinak poškoze-
ných stromů ze svých lesních pozemků při samovýrobě 100 Kč 
za 1 m3.

V poslední době přibývá bohužel „kreseb“ na Glorietu. Je to ško-
da. Osamocené památky jsou terčem vandalů, např. Kaple sv. Jana 
Křtitele, kde byly náhodně nalezeny zanechané zbytky občerst-

vení, krabice, plechovky, které se válely před vchodem do kaple. 
Chraňme si, co máme, není toho ve Všenorech mnoho.

Někteří ničí Gloriet, zatímco obec Všenory složitě jedná s Výzkum-
ným ústavem lesního hospodářství a  myslivosti, v.v.i. se sídlem 
Jíloviště Strnady, ve  věci získání pozemků ev. č. 1005, č. 1004/3, 
1064/21, 1221/14, 1919/18 do majetku obce Všenory. V současné 
době byly výzkumným ústavem zpracovány darovací smlouva 
i znalecký posudek na pozemky a začaly dlouhé schvalovací pro-
cesy na straně zřizovatele výzkumného ústavu. Složitější situace je 
bohužel s převedením pozemku ev. č. 1005, na kterém stojí Glo-
riet. Tam nebyl převod současným vlastníkem na  obec Všenory 
schválen. Držme si palce.

A  na  závěr bychom ještě chtěli požádat: „Neodkládejte do  vše-
norského lesíka, ani do  ostatních veřejných prostor odpadky, 
rovněž ani shrabané listí, větve a  jiný biologický odpad ze za-
hrad“. 

Alena Sahánková

Želva tulačka
V  jedné všenorské zahradě se ztratila želva suchozemská. 
Malá cestovatelka jak mohla, opustila ohradu, která pro ni 
byla pro venkovní „venčení“ zbudována. 

Utekla několikrát, ale podařilo se ji vždy najít. V září 2018 zmizela 
nadobro. Přešla zima. V únoru se ozval jeden z majitelů blízkých 
domů, který přijel po  delší době, že mu po  zahradě chodí malá 
želva, byla to naše uprchlice. Želva si zase poklidně žije v pohodlí 
domu, přežila i změnu teploty a je o ni dobře postaráno. Můžeme 
se ptát: Kam se vydá letos?

Alena Sahánkováp  �Kresby na omítce Glorietu
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středisko Volného ČAsu

výsledky dětské soutěže  
Krásná budoucnost na připomenutí 
výročí 30 let svobody a demokracie

Speciální ceny za volbu techniky a volnost dostala: MŠ Praha 
Uhříněves, Sluneční, MŠ Praha Velká Chuchle. Ceny poroty 
dále získali tito zástupci základních a  mateřských škol: MŠ 
v Benátkách Praha 4, MŠ Sluníčko Milovice, MŠ Praha 8 Boja-
sova, MŠ Praha 5 Tréglova, MŠ Pátek 14 Poděbrady.

Vyhlášení proběhlo v rámci slavnostního zakončení školního roku 
SVČ Všenory a akademie pro seniory Všenory 13. 6. na obecním 
úřadě ve  Všenorech. Na  programu bylo ocenění akademiků ze 
seniorské akademie a hudební program kytarového a pěveckého 
kroužku. Prezentovaly se i další kroužky a aktivity SVČ.

Lenka Hanková a Petr Koubek, redakčně upraveno

Keramika ve všenorech
Kroužek keramiky je jedním z  oblíbených výtvarných kurzů 
SVČ. Probíhá v odpoledních hodinách v prostorách základní 
školy. 

Děti si zde zkouší možnosti keramické hlíny, naučí se základy práce 
s různými druhy hlíny od nejjednodušších postupů až k těm slo-
žitějším – modelování z  ruky, práce s plátem, hliněnými válečky, 
figurální tvorbu (zvířátka, postavy), reliéfní a  prořezávanou ke-
ramiku, kombinaci keramiky se sklem… Vyzkouší si různé druhy 
zdobení. Dozví se, jak se keramika vyrábí a  lépe si uvědomí vý-
znam práce druhých. Odměnou za zdařilou práci bývá vždy nejen 
pochvala, ale také malá sladkost.

Rozvíjíme jemnou motoriku a manuální zručnost dětí. Je prokázá-
no, že díky souhře rukou a myšlení dochází ke zlepšení mozkových 
funkcí, a tak k zapojení obou hemisfér. To podpoří mnoho doved-
ností a psychických funkcí užitečných k soustavnému učení dětí 
jako je: soustředění, paměť, slovní zásoba, kreativita (divergentní 
myšlení). Práce s hlínou je současně skvělým způsobem relaxace 
a podporuje sociální dovednosti. Dítě se v kurzu smysluplně zaba-
ví. Umožní mu radost z vlastní tvorby a jejích výsledků. Dítě neo-
mezeně tvoří podle zadaných témat: např. Podzim, Vánoce, Veliko-
noce, Jaro, Čarodějnice, Den matek, Pohádkové bytosti.

Text a fotografie Hana Hrušková, redakčně upraveno.

turistika

V jarních měsících děti navštívily postupně areál Stradonické-
ho oppida nad Nižborem. Protože je naučná stezka kraťoučká, 
pokračovali jsme táboráčkem u řeky Berounky a šlapali dál až 
na Berounské nádraží. 

Dubnový výlet měl hlavní cíl zámek Lobkowiczů v  Nelahozevsi 
a  jeho prohlídku plnou umění, zbraní a dalších kulturních prvků 
ze života šlechty. Zámek je v  soukromém vlastnictví rodu, jehož 
členové ten den dali přednost výstavě Rolls-Royců před dílničkami 
pro děti, tak jsme si na šlechtice hráli my na zahradě zámku. Turis-
tická část výletu zavedla děti do pískovcových skal na levém břehu 
Vltavy, do Kralup a vláčkem domů. 

V  květnu byl výlet do  Loděnice, železné štoly „Chrustenice“. Od-
tud jsme šli přes hory i všudypřítomné doly do Svatého Jana pod 
Skalou a na vlak do Srbska. V červnu vystoupáme zase na nějakou 
bájnou horu. Celkem děti na jaře našlapou 50 kilometrů. 

Informace o  programu kroužku a  hlášení se na  výlety naleznete 
na webu SVČ a webu kroužku, zde: 
https://digifolio.rvp.cz/view/view.php?id=12775.

Text a fotografie P. Koubek
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Více omně na www.jaroslavpycha.cz.

& 722 490 490
Jaroslav Pýcha

jaroslav.pycha@re-max.cz

Váš certifikovaný realitní makléř

V této lokalitě hledáme:
Rodinný dům

Byt v OV s balkonem
Chatu zděnou i dřevěnou

Chystáte se prodat nemovitost?
Chcete ji prodat bez starostí?
Zavolejte mi, rád přijedu za Vámi.

Zahoďte své starosti, nabízím:
� Profesionální zpracování prezentace 

nemovitosti
� Zajištění účinné inzerce na největších 

realitních serverech
� Férové a profesionální jednání
� Právní servis přes certifikovanou advokátní 

kancelář
� Bezpečnou úschovu peněžních prostředků
� Předání nemovitosti novému majiteli
� Kompletní servis spojený s prodejem nemovitosti

Vydává Obecní úřad Všenory, U Silnice 151, PSČ 252 31, 
IČO 241869, periodicita čtvrtletně, evid. číslo MK ČR E 21493.

Na výrobě tohoto čísla se podílely: Lenka Nejedlíková,  
Alena Sahánková, Michaela Formánková, Kateřina Samojská, Eliška 

Reitspiesová. Korektura: Eliška Bubníková.
Grafická úprava: Aleš Lederer

email: vsenorsky.zpravodaj@gmail.com  
příjem inzerce: obec@vsenory.cz

Redakce si vyhrazuje právo zaslané rukopisy redakčně upravit a opatřit nadpisem.

Uzávěrka podzimního čísla je 20. srpna 2019.

Vážené všenorské spolky a kluby, pokud chystáte nějakou akci  
po 15. září 2019 a chcete zveřejnit pozvánku v našem zpravodaji, napište nám: 

vsenorsky.zpravodaj@gmail.com.

Ceník plošné inzerce
celá strana  2 000 Kč
½ strany  1 000 Kč
¼ strany  500 Kč
1/8 strany  250 Kč

Ceník řádkové inzerce
Soukromé osoby:  první dva řádky zdarma, 
 každý další započatý řádek 50 Kč

Podnikatelé:  každý započatý řádek 100 Kč

1/4
1/8

1/8

1/2

AUTOOPRAVNA

Mechanické opravy osobních 
automobilů

Příprava a realizace STK  
a emisí

Výměna čelních skel
Autoelektrika

Klempířské práce
Pneuservis

VŠENORY 486

Mobil: 603 182 873
Po–Pá: 7.30–12.00 13.00–17.00

BEER

Na titulní straně je 
obrázek z knihy: 

Borovský, František 
Adolf, ed. Čechy. Díl 

IX, Západní Čechy. 
V Praze: J. Otto, 

1897, s. 352.



Žižkov aneb město 
strmých uliček a pavlačí
Sobota 22. 6. – 14:00

Sraz účastníků je u sochy W. Churchilla 
na Náměstí Winstona Churchilla (u Vysoké 
školy ekonomické). Pořádá Středisko 
volného času.

návštěva zámku řitka 
a Muzea laty brandis
neděle 23. 6. – 14:00–16:00

Sraz účastníků je u zámku Řitka. Prohlídka 
obsahuje koně a stáje Jezdeckého 
klubu Norma, sýpku se sklepením, 
reprezentativní prostory zámku a nádvoří, 
případně hrobku rodiny Brandis - Lata 
Brandisová (1895–1981) byla vítězka Velké 
pardubické v roce 1937. Pořádají Obec 
Všenory – Kulturní a historický výbor 

ve spolupráci s Všenorskou knihovnou 
a Muzeum Laty Brandis. Vstup dle 
požadavků muzea.

výsledky analýzy 
územního plánu
čtvrteK 25. 6. – 17:30

Setkání s občany nad výsledky analýzy 
územního plánu se bude konat dne 25. 6. 
2019 v 17.30 hodin na OÚ Všenory.

arboretum jana 
Mejstříka ve všenorech
Sobota 29. 6. – 14:00

Sraz je u vchodu do arboreta. „Tisíce 
a tisíce hodin pro zelenou krásu. Jan 
Mejstřík vytvořil ve Všenorech unikátní 
arboretum.“ To je název příspěvku 
v č. 5/2019 časopisu Dobnet. Pořádá Obec 
Všenory – Kulturní a historický výbor 
ve spolupráci se Všenorskou knihovnou

úklid lesa s vyjížď kou 
na koních zdarma
Sobota 29. 6. – 15:00–17:00

Kamenitý vrch, z.s. v Černolicích zve 
na procházku s koňmi, při které uděláme 
i něco užitečného pro naše okolí. 
Doporučený věk dětí je od sedmi let 
(účast v doprovodu dospělého). 
Potvrzení účasti a další informace 
na www.fb.com/kamenityvrch.

prohlídka všenorské 
knihovny a nabídka 
služeb 
pondělí 8. 7. – 16:00–17:00 

Program Bookstart.

S kočárkem  
za historií všenor 
úterý 13. 8. – 9:30

Sraz je v parku Na Burze. Trasa je vybrána 
s ohledem na kočárky: historie truhlárny, 
památný dub, všenorský lesík, gloriet, 
arboretum. Program Bookstart.

Sbor dobrovolných 
hasičů čisovice slaví 
140. výročí 
Sobota 31. 8. – 13:00

Okresní sdružení hasičů Praha-západ čítá 
v současné době 71 sborů. Jedním z nich 
je Sbor dobrovolných hasičů Čisovice. 
31. 8. 2019 oslaví tento sbor 140. výročí 
od jeho vzniku. Všenorští občané jsou 
srdečně zváni. Náš sbor dobrovolných 
hasičů ve Všenorech v 90. letech zanikl. 
Na slavnosti v Čisovicích bude předveden 
náš hasičský všenorský prapor. Bližší 
informace o programu sdělí Bc. Petra 
Myslínová Cejpková, petra.cejpkova@
seznam.cz, 606 445 432, 723 713 583.

novšery všeryno 
rynovše
neděle 1. 9. – 14:00–19:00 

V parku Všenorského zámku se bude 
konat Den pro současnou českou poezii. 
Básník a prozaik Petr Borkovec přivádí 
do Všenor a představuje několik osobností 
současné české poezie.  Pořádají Obec 
Všenory, Všenorská knihovna a Všenorské 
muzeum Mariny Cvětajevové. Vstup volný.

vítání občánků  
v kapli sv. jana Křtitele
neděle 22. 9.

V neděli 22. září 2019 budou v kapli 
sv. Jana Křitele ve Všenorech přivítáni naši 
občánci, narození v roce 2018. Zveme 
rodiče těchto dětí na malou slavnost. 
Zároveň je prosíme, aby v případě, že se 
zúčastní, to oznámili do 31. srpna 2019 
na Obecním úřadě ve Všenorech, kde se 
pak dozví potřebné informace. Děkujeme.

všenorské jablkobraní
Sobota 28. 9. – 13:00–19:00

Všenorské Jablkobraní se tentokrát 
bude konat za prodejnou Coop. Čekají 
nás soutěže, hudba, občerstvení, 
stánky s nabídkou produktů, výrobků, 
pohlednice, turistická razítka. Pořádá 
Obec Všenory. Vstup volný.

pozvánky na akce


